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GLASILO SOCIALISTIČNE ZVEZE DELOVNEGA LJUDSTVA OBČINE ILIRSKA BISTRICA
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IZ LETA V LETO UGOTAVLJAMO NOVE USPEHE V RAZVOJU GOSPODARSTVA
IN V RAZVOJU DRUŽBENO EKONOMSKH ODNOSOV NASI KOMUNI. VSAKO LETO

ZASTAVLJAMO NOVE IN ODGOVORNEJŠE NALOGE ZA NADALJNJE DELO, VEDNO
ŽELJO, DA BI SLEHERNI PREBIVALEC NASE

LASTNIMI
RNI PREBIVALEC NASE KOMUNE PRISPEVAL K HITREJŠEMU
RIZADEVANJI IN NAPORI, DA BI ČIMBOLJ URESNIČEVALI

ODLOČANJE IN DRUŽBENO SAMOUPRAVLJANJE NA VSEH PODROČJIH NAŠEGA
DRUŽBENEGA ŽIVLJENJA V KOMUNI.

JUBILEJNO LETO PROSLAVLJANJA 20-LETNICE NASE REPU-BILO
BLIKE, LETO SPREJEMANJA NOVE USTAVE IN USTAVNEGA SISTEMA SKUPŠČIN¬
SKIH ORGANOV, LETO VELIKIH ZMAG DELOVNEGA ZNAČAJA NA VSEH PODROČJIH
NAŠEGA ŽIVLJENJA, LETO RAZGIBANE DEJAVNOSTI VSEH DRUŽBENO-POLITICNIH
ORGANIZACIJ IN DRUŠTEV.

V NOVEM LETU ŽELIMO VSEM OBČANOM, VSEM DRUŽBENO - POLITIČNIM IN
GOSPODARSKIM ORGANIZACIJAM, VSEM DRUŠTVOM IN BRALCEM TER NAROČNIKOM
SNEŽNIKA MNOGO USPEHA PRI NADALJNJI GRADITVI NASE SOCIALISTIČNE SKUP¬
NOSTI! SKUPŠČINSKI ODBOR SZDL INUREDNIŠTVO SNEŽNIK
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S PROSLAVE 20-OBLETNICE USTANOVITVE REPUBLI¬
KE: MLADINSKI PEVSKI ZBOR OSN. ŠOLE BI¬
STRICI POD VODSTVOM TOVARIŠICE DANICE VICIC

Svečana proslava Dneva republike
Na predvečer 29. novembra, Dneva republike, je bila

kino dvorana v 'd. Bistrici slavnostno okrašena z zastava¬
mi, transparenti in cvetjem, ker je pričakovala množice
obiskovalcev, ki so hoteli proslaviti 20-letnico naše republike.

Program akademije je pritegnil vse prisotne, da so z
zanimanjem sledili posameznim točkam. V vezanem zapo¬
redju so si sledili izbrani teksti iz naše slavne in junaške
preteklosti, ki so jih posredovali posamezni napovedovalci,
vmes so nastopili recitatorji, vstavljeni so bili posamezni
prizori, ki so približali gledalcem naša pretekla obdobja,
vse pa je povezovala smiselna izbrana glasba.

Pri prvem delu programa so sodelovali prosvetni delav¬
ci iz II. Bistrice in Jelšan, pripadniki JLA in učenci osnovne
šole ter člani dramske sekcije DPD Svobode.

Pri drugem delu programa sta nastopila mladinski pev¬
ski zbor pod vodstvom tov. Danice Vičič ter moški zbor
DPD Svobode iz II. Bistrice pod vodstvom tov. Franca Be-
nigarja. Oba svojim izvajanjem navdušila gledalce.
Prav tako je bilo občinstvo navdušeno nad narodnimi plesi,
ki so jih izvajali pripadniki JLA. Izvedba plesov je bila prav
kvalitetna. simbolično, lepo izvedeno sliko nastopili
tudi mladi esperanti iz II. Bistrice.

Slavnostni govor na akademiji
obč. odbora SZDL, tov. Mirka Lavrenčič.

imela predsednica
P. N.

Kaj je pokazalo testiranje ZROP
Občinski odbor Združenja rezervnih oficirjev pod¬

oficirjev je izvedel testiranje vseh rezervnih oficirjev
podoficirjev z namenom, ugotovi rezultate predavanj,
ki so bila letos organizirana za oficirje in podoficirje in
da ugbtovi praktično znanje oficirjev in podoficirjev, tako
da bi lahko v program predavanj za naslednje leto vključili
tiste, ki so izpopolnjevanja najbolj potrebni. Dobre uspehe
so pokazali rezervni oficirji, so se udeležili testiranja
sto odstotno in so naloge dobro rešili. Neprimerno pa je
bil slabši uspeh rezervnih podoficirjev. Tudi njih udeležba
je bila slaba, zlasti v Podgradu, kjer se nad 50 odstotkov
podoficirjev testiranja sploh udeležilo. Delno bile
temu tudi krive slabe prometne zveze.

V letu 1964 mora biti uspeh boljši kot je bil letos in bi
zaradi tega bilo tudi prav, da se vsi rezervni oficirji in pod¬
oficirji naročijo na revijo Informator in časopis TV-15, ker
bodo zlasti tu našli gradivo za testiranje v prihodnjem letu.
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Nekaj misli
zaključku letnih

konferenc
aktivov

Letne konference aktivov mladine v
naši komuni so z redkimi izjemami
že končane, čeprav z majhno zamu¬
do, zato je umestno, da o njih ne¬
kaj spregovorimo. Ne mislim
ravnavati konferenc samih, kako so
bile pripravljene itd., čeprav bi bilo
tudi to zanimivo, pač pa nas zanima
njihova vsebina, ker se marsikdaj
spotikamo ob »nedelavnosti« mladine
in tudi naš časopis je že prinesel ne¬
kaj takih člankov. Letošnje konfe¬
rence so vendar pokazale določen
uspeh. Velik del aktivov, posebno
vaških, je bil delaven, čeprav je to
ostalo nezapaženo in ponekod celo
nezabeleženo. Nič koliko majhnih del
je mladina opravila ob raznih prilož¬
nostih, proslavah, koliko športnih po-
poldnevov, izletov je priredila; marsi¬
kje je bila mladina pobudnik in or¬
ganizator akcije za posojilo Skopju.
To se pravi, mladina le ni tako »za¬
nič«. Toda nekaj drugega je pri vsem
tem: mladi ljudje hočejo intenzivno
delati, hočejo se seznanjati brez pre¬
velikih zamud z dosežki tehnike in
enanoeti, ai razvojem 1r> rfngnrilo r>o
svetu in pri nas, z vprašanji kulture,
športa, zdravstva itd. Ni to le parola,
s katero hočemo mi in še marsikdo
opravičevati dejansko stanje.

Na prvo mesto bomo postavili pro-
>Vem mostorov. Zdi se mi, da je v
današnjem času vsakršno zbiranje po
gostilnah ali privatnih kuhinjah ža¬
re«* neumestno.
Vse zainteresirane organizacije bi

morale napraviti plan in proračun v
dogovoru z občinsko skupščino ter
povsod po vaseh urediti prostor za
sestajanje in delo družbenih organi-

S PROSLAVE 20. OBLETNICE USTANOVITVE REPUBLIKE: NASTOP MLADIH ESPERANTIST#

lo. Naj bi ji bila to glavna naloga, nju in odpuščanju delovne sile in ne
kajti le tako bodo mnogokje struk- nazadnje principe za urejanje medse-

kaleK 1
vom in organizacijami v podjetju a
še o ničemer posvetovali s

tura delavstva in če hočemo, posred- bojnih odnosov, delovne organizacije ustanovi.
no tudi osebni dohodek delavcev bi- kot celote in delo njenih organiza-
stveno spremenjena.
Statuti podjetij so res že v delu ali

celo ze izdelani, vendar je le redko¬
kje pri njihovi sestavi sodelovala mla-
dina. Ne smemo pozabiti, da bodo sta¬
tuti podjetja in statuti krajevnih sku¬
pnosti osnovni normativni akt, ki bo
urejal pravice in dolžnosti delovnih
ljudi, organizacijo in način poslova¬
nja, načela o merilih in metodah pri
delitvi dohodka, pogoje pri sprejema-

cijskih enot.
Prav tako bodo statuti odrejali me-

Slu Ui užAjciiu-pulili^niVi organizacij v

podjetju.
Mladinci in drugi aktivisti v »o^ac-

ni so premalo uporni pri zah',evnh —
če jih sploh postavljajo — da naj se
o statutih širše diskutira na sestan¬
kih kolektiva. Po mojem ni prav,
da strokovnjaki že po več mesecev
delajo na izdelavi statuta, niso pa so

d-:

Ne ravno na zadnjem mestu pa n‘
bi aktivi skupno s podjetjem skr131
za zdravo razvedrilo in zabavo
dih Hudi. Ne bi se smelo zgoditi-
za velike praznike kot so 29. nov^

mladina nima niti plesa, j.
nima prostora ali pa so zabave
zaključenega značaja.

ber,

Edino na tak način in s takim <jf
lom si bo mladina utrla pot do usp.
šnega dela in res izpolnjevala sv0
poslanstvo. dfži

Ustanovitev mladinskega aktiva v

Marsikdo se bo vprašal, zakaj Pričakujemo seveda tudii po-
zacij na vasi, ki naj bo enostavno, a j e komaj sedaj ustanovljen aktiv, moč občinskega komiteja mladi-
primemo opremljen in pozimi zakur¬
jen. Marsikje, predvsem tam, kjer

kaj je bilo z mladino do sedaj ?

strici že dovolj? Za mladino
važen prositor, važna je orgsw 7 V — Q

ne. Skušali bomo čim tesneje so- zacija dela, pravijo. Zakaj je
I • 1 I f il • « II i « V iO nedelavnosti mladine v na- delovati z drugimi aktivi, ki so tem za druge važen prostor?

imajo večje možnosti, so to že sami šem podjetju ne moremo govo- se že dobro vpeljali v delo. Einot- ti hočemo sodobni, toda
uredili in tam vidimo, da je delo
vseh organizacij vsebinsko bogatejše,
marsikje pa moramo mi pomagati.
Prepričan sem, da bi primeren pro¬
stor za »netovarniške« aktive bistve¬
no pripomogel k večji dejavnosti mla¬
dinskega dela. Glede tega vprašanja

• *

naj bi bilo tudi tesnejše sodelovanje
z vaškimi odbori SZDL in ZB.

Precej drugačni so problemi tovar¬
niških aktivov. V večini primerov je
ovira za boljše delo v izmenah in pa
oddaljenost.*-

Razumljivo Je, da imajo taki aktivi
težave pri delu, vendar bi to zopet
ne smelo predstavljati večjega proble¬
ma, ker se vse le nekako da urediti.
Vsekakor so ti aktivi delno zanema¬
rili dva problema: prvi je strokovno

riti. Nismo bili sicer organizira¬
ni, toda veliko število naših mla¬
dincev in mladink dela v orga¬
nih samoupravljanja ter v poli-

nost v vodstvu in resnost pri delu
nam bosta zagotovili dobre re¬
zultate.
Pa še nekaj besed o delu mla-

mo slišati o sodobnih oblik;
družbenega življenja nas mladi

Valerija Mahne
tičnih organizacijah in komisijah. dine v Ilirski Bistrici.
Nedolgo tega smo tudi sprejeli v
ZK dve mladinki in enega mla¬
dinca. Vsi pa smo bili do sedaj
vključeni bodisi v vaške aktive
ali pa v aktiv Trnovo.
Na pobudo mladinskega komi¬

teja in samih mladincev in mla¬
dink smo sedaj ustanovili aktiv.
Poleg pomočnikov, ki so še mla¬
dinci, zaposluje naše podejtj e tu¬
di precej vajencev. Vajenci obi¬
skujejo redno vajeniško šolo v
Novi Gorici; tu dobijo osnovno
znanje. Vendar pa je naš poklic
zahteven. Poleg tega, da ima

izobraževanje, drugi pa statut pod- osnovno znanje ki je potrebno za
l et) a * opravljanje poklica, mora biti naš
Je že res, da uprava podjetja sama mladinec vsestransko razgledan,

skrbi v nekaterih primerih za stro- saj ima Opravka z različnimi
kovno izobraževanje kadra, vendar strankami, z različnimi mnenji in
menim, da je to tudi zadeva mladin- pogledi.
ske organizacije. Mlad človek še mar- Naš program dela sicer ni ob-
sikje gleda ta problem s finančne sežen, toda zadali smo si nalogo,
plati in za lastno izobrazbo na delov- da bo glavna skrb aktiva organi-
nem mestu ne skrbi zadosti, ker ne zirati predavanja o delavskem
vidi v tem direktne finančne stimu- samoupravljanju in gospodarskih
lacije, pozablja pa, da je to pogojena dogodkih v komuni in republiki.

Leto je za nami in spet ugo¬
tavljamo, da je bila mladina ne¬
delovna, da je bila mrtva sezona.
Nihče pa ne ugotovi, kaj je kri¬
vo tej nedejavnosti. Samo vod¬
stvo gotovo ne. Prirejali so se
plesi v prejšnjih letih, denar je
bil tu, šli smo na izlete. Kaj de¬
lamo sedaj? Denarja ni, na izlete
ne gremo, televizijo hodimo gle-

prejšnjo kavarno »Šport«,
tako zakajeno, do komaj

dihaš, in ko bi še rad gledal pro¬
gram ali pa vsaj zadnja poroči¬
la, te kratko malo od 22. uri za¬
podijo ven. Za »29. november« pa
ni bilo nikjer zabave. Zakaj vse
to? Kdo je temu kriv? Imamo do¬
ber orkester, pa se uveljavlja po
drugih krajih. Vse to in še dosti
drugih stvari povzroča, da se mla-

zabava po »hausbalih«, da

Priprave za letne
konference rezervnih

oficirjev
kjer je

Občinski odbor združenja r
zervnih oficirjev in podoficirje
je te dni začel s pripravami
izvedbo rednih letnih konfere

zadržuje po in za

od učinka na delovnem mestu, ta pa
zopet od sposobnosti in znanja. V
tem pogledu je mladinska organiza¬
cija v tovarni storila mnogo prema-

Fodjetje nam je pripravljeno

kajenih lokalih. Poskrbeti bo tre¬
ba, da dobi mladina prostor, kjer
bi se razvilo družabno življenje.
Predlagala bi, da se »Soča« pre¬
uredi v mladinski dom oziroma

pomagati, seveda v kolikor bomo dom kulture
pokazali, da smo vredni njihove
pomoči,

Zakaj tu morala biti ravno
gostilna, ko pa jih imamo

krajevnih organizacij združen
rezervnih oficirjev in podoficir
jev. Da bi bila izvedba konferen
kar najbolj uspešna, so skl
v ta namen imenovati posebn
komisijo pri občinskem zdrui
nju rezervnih oficirjev in podo
cirjev, ki bo v decembrskem c
su obiskala vse krajevne or
zacije, občinski odbor pa bo
cal posebno posvetovanje vsei
predsednikov krajevnih organi?
cij tega združenja.
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Svet za kmetijstvo in gozdar¬
stvo občinske skupščine je imel
pred kratkim posebno razpravo
° problemih preživninskega var¬
stva kmetov na našem področju.
0 teh problemih sta prav tako
razpravljala že svet za socialno
varsitvo Socialistične republike
Slovenije in republiška komisija
^ pridobivanje in urejevanje
kmetijskih zemljišč za družbeno
knetijsko proizvodnjo. Oba ome-

| niena organa sta pri dosedanjem
delu pri pridobivanju novih kme¬
tijskih površin za družbeno kme¬
tijsko proizvodnjo naletela na šte¬
vna nerešena vprašanja tistih
^etij, ki bi jih ostareli kmetje
radi prodali družbenemu sektor-
Ju pod pogojem, da se jim zago¬
tovi preživljanje. Pri nas na ilir-
^obisimiškem področju imamo
lovilne take primere in je prav
^radi tega tudi svet za kmetij-
stvo in gozdarstvo na svoji seji
jj°®vetil posebno razpravo temu
d°|^aj težkemu problemu. Tudi
naša komisija za pridobivanje in
Rojevanje kmetijskih zemljišč za
družbeno kmetijsko proizvodnjo
Pri občinski skupščini je naletela
take in podobne probleme, ka-

erih se bodo morali lotiti vsi
Pristojni organi sikupščnie in si-
^er tako, da bodo vsi tisti, ki bo-
?? oddali svoja kmetijska zemlji-
Sca za družbeno kmetijsko proiz-
l °dnjo doživijenjsko preskrbljeni
11 da bodo imeli potrebna sred-
Slva za preživljanje.
Doslej nismo namreč imeli no-

1>erie pravne osnove za reševanje
e8a vprašanja in je vse slonelo

na pogodbi med kmetijsko
nacijo in. lactnikom 2©mljo.

v letu 1963 so skušale neka¬
ke občine same reševati nastale
. r0bleme, pri čemer naj
;^vninskih območjih rešilo na eni
^rami vprašanje socialnega var-
tva ostarelih in onemoglih kme-

»•

[(fJ
okrepi stimulativno vplivali na

bi na

na drugi strani pa naj bi

pozsi'itivno odločanje ostarelih Iju-
jj da oddajo zemljišča družbe-

sektorju in da se tako po-
;pesi socializacija vasi. Občine
‘J< ranj, Videm-Krško, Ljubljana-
p0lje in še nekatere druge so te
pobleme že začeli reševati sa¬
moiniciativno po svojih možno¬
stih in pogojih. Vendar so v zad-
njein času pristojni republiški or¬
gani začeli! (pripravljati zakon¬
ce osnutke, s katerimi naj bi se
uzakonil tudi postopek za uvelja¬
vitev pravic do preživninskega
varstva tistih kmetov, ki bodo
sVOja zemljišča oddali za družbe-
n0 kmetijsko proizvodnjo.
pripravljeni osnutki odlokov, o

katerih je tudi razpravljal naš
sVet za kmetijstvo in gozdarstvo
pa predvidevajo, da imajo pra¬
vico do preživnine tisti kmetje,
ki so v arondacijskem postopku
brezplačno ali na podlagi daril¬
ne pogodbe oddali celotno pose¬
ko v družbeno last, si zadržali
le ohišnico do 1 ha celotnih kme¬
tijskih zemljišč, če jim je bilo
kmetijstvo glavni vir preživljanja
in so starejši kot 65 let, oziroma
55 let ali pa tudi mlajši, pa so po
izvidu zdravniške komisije za
pridobitno delo nesposobni ali pa
se iz objektivnih razlogov ne mo¬
rejo zaposliti. Višino preživnine
določa posebna komisija, ki jo
imenuje za kmetijstvo pristojni
svet občinske skupščine, in sicer
tako, da znaša mesečno za eno

osebo do 10 .000 .—, za dve do
štiri ali več oseb pa največ do
15.000.—, za tri do 20.000.—, za
24.000 dinarjev glede na vred¬
nost oddanih in zadržanih zem¬
ljišč. Navedeni zneski se neglede
na višino življenjskih stroškov
lahko znižajo ali zvišajo. Preživ¬
nina pa se za vsakega umrlega
družinskega člana zmanjša za 30
odstotkov. Z občinskim odlokom
0 preživninskem varstvu pa naj
bi bila urejena naslednja vpra¬
šanja:

a) Preživnine naj bi prejemali
le tisti kmetje, katerih zemljišča
so prešla na podlagi pogodbe ali
v arondacijskem postopku v druž¬
beno last in uporabo gospodars¬
kih organizacij.
b) V poštev torej ne pridejo

hriboviti predeli, temveč pravilo¬
ma le nižinska območja, kjer so
zemljišča interesantna za kme¬
tijsko organizacijo zaradi upo¬
rabe sodobne agrotehnike in me¬
hanizacije. *
Predpogoj za pridobitev pravi¬

ce do preživninskega varstva je
ta, da se je lastnik kmetijskih
zemljišč, ki so prešla v družbeno
last, pretežno preživljal z obdelo¬
vanjem te zemlje in da se je od¬
povedal lastništvu zemljišč, tako
da si je poleg stanovanjske hiše -
z vrtom do 10 arov in gospodar¬
skega poslopja, ki si jih lahko za¬
drži v lasti, obdržal le pravico do
dosmrtnega uživanja ohišnice.
Preživnina gre torej le tistim,

ki odstopijo v družbeno last vsa
svoja kmetijska zemljišča razen
zemlje pri hiši v površini do 10
amv. L.ahkc pa si t<? 7a-
drže v dosmrtno uživanje ohišmi-
co, to je toliko zemljišča, kolikor
je potrebno za rejo ene krave in
dveh prašičev, vendar ne več kot
1 ha.
Da ne bi prišlo do izigravanja

občinskega odloka, so v predo-
snutku odloka tudi določila, da je
za presojo, ali so prišla vsa ze¬
mljišča v družbeno last, merodaj¬
no lastniško stanje na dan 1 . 1 .
1958. Če je nekdo odtujil del svo¬
jih zemljišč, pridobi pravico do
zagotovljene preživnine po pred¬
laganem osnutku odloka, če od¬
stopi odmero za ta zemljišča v
občniski sklad. Kolikor to ne bi
bilo mogoče, pa se upravičencu
do preživninskega varstva zago¬
tovi sorazmerno manjša preživ¬
nina.
Nadaljnji predpogoj za prido¬

bitev pravice do preživninskega
varstva je pristanek kmeta, ka¬
terega zemljišča so prešla v druž¬
beno last, da gre celotna odme¬
ra, ki naj bi jo latsnik prejel,
v občinski sklad za preživninsko
varstvo kmetov.
Za ustvaritev pravice do pre¬

živninskega varstva je torej po¬
trebna sklenitev kupoprodajne ali
druge odplačilne pogodbe med
lastnikom posestva in kmetijsko
ali drugo gospodarsko organiza¬
cijo, s katero se prodajalec ozi¬
roma izročitelj zemljišča odreče
tudi kupnimi oziroma odplačilu
v korist občinskega Sklada. Pri
arondaciji, pa je potreben le pri¬
stanek lastnika pripojenega ze¬
mljišča, da gre odškodnina v pre¬
živninski sklad. Na podlagi take
pogodibe oziroma pristanka in če
upravičenec izpolnjuje pogoje od¬
loka, izda na zahtevo upravičenca
komisija občinske skupščine od¬

ločbo o priznanju in višini pre¬
živnine. O morebitni pritožbi zo-
organ okrajne skupščine. Osnu-
per tako odločbo odloča pristojni
tek občinskega odloka ureja tudi
pravico do preživnine staršev ter
brattov in sester tistih lastnikov
posestev, ki so oddali vse svoje
zemljiške površine kmetijski or¬
ganizaciji, odstopili odplačilo pre¬
živninskemu skladu, pravici pre¬
živnine pa so se odpovedali v ko¬
rist svojih staršev oziroma bra¬
tov in sester. Čeprav so sami
lastniki posestev za pridobitno
delo sposobni. Če so njihovi star¬
ši oziroma bratje in sestre živeli
Skupno z lastniki in od posestva,
pa so za pridobitno delo nespo¬
sobni in so že kakorkoli preskrb¬
ljeni, imajo vseeno pravico do
preživnine.
Osnutek odloka tudi določa, da

se v primerih, ko se določa pre¬
živnina večim osebam različne
starosti, računa kot osnova za le¬
ta starosti povprečna starost vseh
upravičencev. Če sta n. pr. upra¬
vičena do preživnine mož, ki je
star 70 let in žena, ki je stara
50 let, vrednost oddanih zemljišč
pa znaša 3 milijone 200 tisoč di¬
narjev in znaša povprečna starost
obeh v našem primeru 60 lat, bi
znašala preživnina 200 tisoč di¬
narjev letno ali 16.666 din meseč¬
no z dodatkom 40 odstotkov za
drugega upravičenca v znesku
din 6.666 ali skupaj 23.332 dinar¬
je vmesečno.
Sredstva za izplačevanje pre¬

živnin naj bi se izplačevala iz

posebnega sklada za preživnin¬
sko varstvo kmetov, ki naj bi ga
z odlokom ustanovila občina*
Svet za kmetijstvo in gozdar¬

stvo se je sicer s predlaganimi
osnutki odlokov in o ustanovitvi
občinskega sklada za preživnin¬
sko varstvo strinjal, vendar je
predlagal, da bi se spremenila
starostna doba za uveljavitev pra¬
vic do preživninskega varstva in
sicer tako, da bi se uporabljala
ista določila starostne dobe kot
pri zakonu za pokojninska zava¬
rovanja, ki predvideva za moške
60 in za ženske 55 let. Ker je v
osnutku odloka še določilo, da se
tistim upravičencem, ki prejema¬
jo pokojnino ali invalidnino, zne¬
sek pokojnine ali invalidnine od¬
šteje od zneska preživninskega
varstva, je svet predlagal, da se
teh zneskov ne bi odštevalo od
zneskov preživninskega varstva,
ker so si jih upravičenci, ki pre¬
jemajo invalidnino ali pokojnino,
pridobili z veljavnimi predpisi
zaradi sodelovanja v naši revo¬
luciji. Postavljala so se še raz¬
lična vprašanja, kako n. pr. re¬
šiti hribovite predele, ki ne bi
bili v tem odloku upravičeni do
preživninskega varstva, venda** se
bo moral ta problem reševati
potom občinske davčne politike.
Kaj več o tem bomo še posredo¬
vali našim bralcem v naslednjih
številkah našega glasila, zlasti pa
več takrat, ko bodo tudi republi¬
ški in zvezni predpisi o preživni-
skem varstvu sprejeti.

JK

iF I
i

bodo Ilirski Bistrici
pridobivali nafto?

Posebna strokovna seizmična proizvodnja nafte iz Len¬
dave je po nalogu Geološkega zavoda Slovenije končala s
seizmenicno raziskavo profilov na ilirskobistriškem področ¬
ju. Vse dosedanje raziskave so dale po izjavi strokovnjakov
seizmične ekipe podjetja za proizvodnjo nafte pozitivne re¬
zultate. Raziskovalni profili so potekali v dolžini 11 kilo¬
metrov in sicer od Podgrada preko Harij, II. Bistrice do
Topolca.

To je že druga stopnja raziskav, kajti prvo stopnjo so
že pred časom končali. Za nadaljnja raziskovalna dela so
strokovni seizmični ekipi potrebna dodatna denarna sred¬
stva, zato so pred odhodom povedali, da bodo dela nada¬
ljevali naslednje leto, če bodo v ta namen dobili potrebna
denarna sredstva od zveznega Geološkega zavoda. Menijo
pa, da bodo v ta namen odobreni potrebni krediti, saj so že
po dosedanjih raziskavah strukture Brnikov ugotovili mož¬
nosti naftnega nahajališča. Po drugi strani pa je treba še
omeniti to, da je bil ta teren že raziskan z gravimetrično
metodo, ki je prav tako pokazala dokaj pozitivne rezultate.
Zato menijo strokovnjaki seizmične ekipe za proizvodnjo
nafte iz Lendave, da bodo v dokaj kratkem času, ko bodo v
Lendavi izdelali še ostale potrebne študije o možnosti naft¬
nih nahajališč na ilirskobistriškem področju, začeli s po¬
drobnim proučevanjem tega področja. V tem tretjem štu¬
dijskem programu raziskav pa imajo v načrtu vrtanje glob¬
lje vrtine nad 3000 metrov, ki naj bi dokončno potrdila, ali
so tu naftna področja ali ne. Vsekakor pa prav zaradi do¬
sedanjih rezultatov lahko sklepamo, da vsa doslej oprav¬
ljena dela niso brez uspeha, čeprav so že zahtevala dokaj
velike izdatke, saj znašajo stroški samo seizmičnih raziskav
nekaj nad 1 milijardo dinarjev na 1 kilometer raziskanih
profilov. Ker pa je delo hkrati tudi že tako daleč, da ga je
skoraj nemogoče opustiti, lahko z upanjem pričakujejo Bi¬
stričani, da bodo za nadaljnje raziskave tudi odobrena
potrebna denarna sredstva.
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pospeševanje živinoreje oblike
■

nagrajevanja
v

ji !
V torek, dne 16. decembra, se

je sestal svet za kmetijstvo in
gozdarstvo občinske skupščine v
Ilirski Bistrici in razpravljal o
dokaj kritičnem problemu seda¬
njega stanja v živinorejski služ¬
bi. Razprava na seji sveta je po¬
kazala, da vse dosedanje ugoto¬
vitve kmetijskih in veterinarskih

živinorejcev
strokovnjakov resno opozarjajo
vse pristojne organe in službe v
komuni, da je treba najti boljše
oblike stimulacije az zasebne ži¬
vinorejce. Da nam bo problem,
pred katerim se nahaja naša ži¬
vinorejska služba bolj razum¬
ljiv, je potrebno, da si ogledamo
številčno stanje živine v zadnjih

štirih letih in sicer od leta 1960
do leta 1964.
Po zbranih podatkih posebne

strokovne koimsije, ki je tudi
predložila svetu v razpravo ce¬
lotno problematiko, je bilo ugo¬
tovljeno, da smo v letu 1960 ime¬
li skupaj na našem področju 6.120
glav vse živine, leta 1961 5.750
glav, leta 1962 4.986 glav in le¬
tos po dosedanjih podatkih 4.750
glav ali za 22,39 odstotkov manj
kot v letu 1960.

Vzroki za tako veliko
sanje govedoreje pri nas so
v glavnem nestimulativne
mleka minimalne razlike
med plemensko in klavno ži
no, slaba prodaja plem

• •

OSNOVNI TON REDNE LETNE KONFERENCE KOMUNISTOV V LESONITU:

krav, zlasti rodovniških ter r
va odkupna cena, nedovoljeni
koli telet in prevažanje teh v
sednjo republiko HrvatSko in
liko pomanjkanje delovne s
kar je izrazitejše v hribov
vaseh, kjer je živinoreja glavrv
panoga kmetijstva.
Zaradi nestimulativne odkupn'

cene mleka in ugodne cene klav
V •

skrb kadre družbeno
so V •

Leto 1963 pomeni za tovarno LESONIT izred- Notranji okvir konference je zajel partijska
no hitro naraščanje proizvodnje, produktivnosti ter naloge v smeri smotrnega izvajanja sklepov na-
vključevanja v mednarodno delitev dela. Izvoz je sih centralnih partijskih forumov tako glede ideo-
prav v jesenskih mesecih doživel potrebno višino loške vzgoje, rasti naše celice ter odnosov med ko-

ga področja kakor tudi v drugi
predelih Slovenije preusmerili \
rejo in prodajo mlade pitane s
vine. Ta preusmeritev pa je o
igrala v živinoreji korenito neg
tivno vlogo. Namesto da bi žil
norejci gojili čimveč krav, ki ^
dajale možnosti vzrediti, spita
in prodati več mlade živine, i

in kvaliteto; tako bodo stopili v letu 1964 z realni- munisti in vodilnimi delavci. V tem smislu smo prodajali na račun osnovne
mi osnovami za dosego skladnosti med proizvod • prišli do zaključka, da si v današnjih pogojih dela,
njo in prodajo. ko partijska organizacija le idejno usmerja druž-

Zunanji okvir konference je bila ugotovitev, beno-politično življenje kolektiva, ni mogoče zami-
da je tovarna dosegla svoj letni proizvodni plan šiiti uspešnejših akcij komunistov brez tesnejših
26. novembra kljub večjim težavam v osnovni pro¬
izvodnji in da je leto 1964 obdobje 7-letnega per-

tem so okrnili osnovni
hnoreje, ki je za zboljšanje
loreje bistveno važen, saj r
popolnoma razumljivo, da I

vezi z vodilnimi delavci. krav bo telet, kakor tudi
Tovariš Remec Mirko, organizacijski sekretar mlade

spektivnega razvoja, ki predvideva, da bo tovarna okrajnega komiteja ZK je podal prerez našega de-
LESONli narasla na preko 1000 zaposlenih z bruto la in nadaljnjih nalog. Zavzel se je za uvajanje so-
reaiizacijo 7 milijard. dobne tehnike v proizvodnjo, za iskanje novih ob¬

lik in metod dela ter za izpopolnjevanje sistema
sedaj storili? Kaj smo zanemarili? Kje je treba pre- delitve osebnih aonoa/cov. Temu vprašanju so tudi
lomiti s konzervativno miselnostjo? Večje naloge drugi diskutanti posvetili veliko besed, zaključek
narekujejo, da velikih neskladnosti ne smemo do- pa je podal direktor tov. Vadnjal Jože:

Na drugi strani pa brez
drobnejših analiz lahko ugotovi

da sedanja odkupnamo ce.
Vprašanja so se sama vsiljevala: kaj smo do
A ctnrili'? amn vnnpmnnlrV Kip np trphn nnrp-

voliti. »če imaš letos dobre osebne dohodke, pomeni,

mleka ni prilagojena ekonomi
računiel in ni v pravilnem ra£
merju s ceno osnovne krme, ^
manj pa v razmerju s ceno krep
kih krmil, ki so v razmerju

Gospodarsko družbeni razvoj je neizprosen. da si lani pravilno vlagal. Skrbi za sklade letos, pa mlekom 1 :2, prav obratno, ko
Nova ustava je uzakonila delavsko samoupravlja- boš drugo leto še na boljšem!« pa moralo biti. Ta praner
nje, postavila pa je tudi naloge za kvalitetne pre- Tako tolmačenje delitve osebnih dohodkov, pri vajamo zaradi tega, ker
mike v odgovornosti samoupravijalcev, delitvi dela katerem se ne smejo porušiti dosedanja pravilna
med organi upravljanja in organi vodenja itd. razmerja pri odmerjanju skladov za razširjeno re-

Naša konferenca je zlasti poudarila, da brez produkcijo, je konferenca smatrala kot edirrn pra
večjih vlaganj v človeka in brež načrtne kadrov- vilno.
ske politike ni mogoče govoriti o napredku. To- Konferenci so prisostvovali tudi nekateri člani
varna potrebuje nove kadre, predvsem v družbenih kolektiva. Tako je bil vzpostavljen neposreden kon-
službah. Te pa so bile v našem razvoju zanemar takt med komunisti in kolektivom: vez, ki ga ga-
jene tako, da v današnjih pogojih zavirajo razvoj rantira, da bodo naši sklepi prodrli na vsa področ-
družbenega življenja in pravilne delitve dela. Bo- ja dela in sklepanja samoupravnih organov.
dočnost bo pomenila preokretnico, saj namerava- Kvalitetna diskusija in realni sklepi so tako
mo samo v letu 1964 prevzeti skoraj 30 štipendi- postavili pred OO ZK LESONIT zelo odgovorne na-
stov. Spremeniti pa se mora tudi gledanje na do- loge, ki se morajo izvrševati v skladu s tendencami

se nam
zdi najbolj otipljiv z ozirom ^
to, ker si brez dodatka krepfy
krme ne moremo zamisliti proiz¬
vodni kot tudi zdravstveni obsto
dobre mlekarice. Člani sveta ^
kmetijstvo so na seji jasno pove.
dali, da so živinorejci zaradi ne.
stimulativne odkupne cene mlel^
začeli opuščati rejo krav, na diru.
gi strani pa s polnomastnim ali s
posnetim mlekom, ki ga še pro.
izvajajo, krmijo prašiče in mla.
do govedo. Po tretji strani pa se
postavlja resno vprašanje preskr-
be široke potrošnje z mlekom iD
masloan.
Tudi nesorazmerje med od.

kupno ceno plemenske in klavne
živine vpliva na povečanje klavne
živine na račun osnovne črede
Odkupna cena dobre plemenske
živine bi morala biti vsaj za 30
odstotkov višja od klavne, ven¬
dar se je ta razpon v zadnjih
treh letih popolnoma izmaličil
zaradi česar je bilo lani in letos
oddanih v zakol precej dobrih
selekcioniranih živali.
Zaradi slabe prodaje plemen¬

skih živali v primerjavi z letom
1959/60 in nesorazmerja v ceni
so začeli živinorejci opuščati rejo
krav. Vzporedno z znižanjem o-
snovne črede se je gibalo tudi
stanje živali pod selekcijsko kon¬
trolo. V letu 1960 je bilo pod
molzno kontrolo samo pri zaseb¬
nih živinorejcih preko 650 krav.
Stanje v letu 1963 pa se je bi¬
stveno spremenilo. Tako je tre¬
nutno pod kontrolo le 283 krav.
od tega 110 pri zasebnih živino¬
rejcih in 173 na obratih družbe¬
nega sektorja.
V ilustracijo naj navedemo še

en podatek, ki nam bo služil za
(Nadalj. na 5. str.)

mače ljudi, ki jih v II. Bistrici premalo cenimo. hitrega gospodarskega razvoja. G. D.

Občni zbor tabornikov v Ilirski Bistrici dne 17. novembra 1963



JANUAR ♦ ŠT. 1

I ša mladina kar eno petino celot¬
nega kolektiva, vendar upam, da
nam bo kljub temu uspelo razgi¬
bati mladinske vrste. Ne bi več
radi poslušali kritike

Dne 23. 11. 1963 se je po dal- dati se moramo, da ena lastovica tičnimi forumi v podjetju in pa vas na mladina ne de-
šem obdobju sestal mladinski ak¬
tiv podjetja TOPOL na svoji red-

s prinese pomladi.
Bodoče vodstvo mladinske or¬

ni letni konferenci, kjer smo pre- ganizacije bo moralo upoštevati
gledali dosežene uspehe, oziroma predvsem sledeče:

z obč. komitejem LM.

To naj bi bile v glavnem smer-

la!« Pokazati moramo vsem, da
smo zmožni spraviti mladino na
pravi tir in lahko upamo, da bo-

nice za bodoče delo UO in celega mo v bodoče govorili belj o uspe-
boljše rečeno, neuspehe v pretek¬
lem obdobju in obenem začrtali
pot za bodoče delo.

1. Navajati bo treba mladino na
pravilen odnos do dela. To naj
bi dosegli s predavanji o organi-

Letni konferenci so razen mla- zaciji dela, o vrstah in kvalitetah
dine prisostvovali tudi predstav- proizvodnje, o strojih in strojnih
nikd drugih organizacij vodstva napravih itd.

mladinskega kolektiva. To delo pa
ne bo prav lahko, saj zajema na-

kot pa o neuspehih
Edo Cotar

podjetja in sicer sekretar OO ZK, 2. Vzpostaviti bo
predsednik DS in UO podjetja ter ne odnose do svojih in ostalih

EE v podjetju.
3. Vzbuditi bo moralo športno

in kultumo-prosve

tehnični direktor.
Iz poročila, ki ga je v imenu

UO mladinske organizacije podal
predsednik aktiva in pa iz disku¬
sije je bilo razvidno, da mladi¬
na ni napravila skoraj ničesar
razen nekaj v športu. Zato se je
tudi nadaljna diskusija usmerila
predvsem v bodoče delo.
Iz diskusije je bilo razvidno, da

bo imel bodoči UO mladinskega
aktiva mnogo dela, če bo hotel
razviti v mladini zanimanje za
razne vrste dejavnosti. Res je si- prehod

10 dejavnost
mladine, za kar je precej možno¬
sti, saj je med mladino mnogo na¬
darjenega kadra.
4. Vzbuditi bo moral politično

aktivnost in povečati moralno za¬
vest mladincev.

5. Privablj bo moral mladi
no k sodelovanju pri raznih pri¬
pravah plana, pri izdelavi raz¬
nih pravilnikov, pripravah za

na 42-umi tednik itd.
6. Skrbeti bo moral za stalnocer, da imamo v svojih vrstah tu¬

di take mladinke in mladince, ki povezavo med mladinsko organi
so nam lahko v ponos, toda zaye- zacijo in ostalimi družbeno-poli

v vpospeševanje živinoreje siimulativneiše
oblike nagrajevanja živinorejcev Delovno predsedstvo konference ZM v Topolu

(Nadalj. s 4. str.)

še boljše razumevanje takega sta¬
nja! V letu 1960 so prodali z na¬
šega področja skupaj 254 glav od¬
lične plemenske živine in to v
Slovenijo 176 glav, v Makedonijo
45, na Hrvatsko 14 in v Grčijo
19 glav.
Povprečna cena za krave je bi-

Trenutno v pitanju le 70 ko- Obiski in obdaritve za dan
madov, kar je z ozirom na ob
no področje zelo malo. Pomen
tanja so v glavnem do sedaj
zumeli živinorejci nižinskega i
dela Bistrice in s ood

ra-

očja

22. decembra 1941. leta je bila ustanovljena I. prole¬
tarska udarna brigada, jedro današnje JLA. Ob 22. obletnici
se hvaležno spominjamo vseh padlih v NOB, trdih preiz-

žaka, kjer imajo glede- na dobro
osnovno krmo zelo dobre pogoje.
Da pa tudi v pitanju v pogod¬
benem sodelovanju nismo dose-

tisoč in za lunice 107 tisoč Mii želenih uspehov, je predvsem

kušenj, težav in naporov prehojene po
visoko priznanje novi vlogi in vsebini

borcev dajemo
JLA pri ure¬

sničevanju obrambe socialistične skupnosti

dinarjev. V letu 1961 smo pro¬
dali samo 37 glav in to v Make¬
donijo 15 in

tem, da so močna krmi
iga v razmerju z odkup

skupaj 22 no ceno pitovne živine. Pa tudi

kravo
Povprečna cena je bila za nestabilnost odkupnih cen živine

tisoč in za 140
tisoč dinarj ev slabše pa je
bilo stanje leta 1962. Prodanih je
bilo samo 13 glav in to v Slove¬
nijo 2 plodna bika, v Bolgarijo 5
v Grčijo 6 glav. Povprečna cena
za kravo je bila 162 tisoč in za
junico 132 tisoč dinarjev.

vpliva, da se živinorejci ne ve¬
žejo radi s pogodbo, temveč spro¬
ščeno prodajo živino tistemu in
takrat, ki ponudi višjo ceno, ozi-

Dan JLA smo proslavili tudi v
naši občini.
V Novokračinah, Pregarjah,

Knežaku, Zabičah in v II. Bistrici
so bile proslave. Pripadniki JLA
so podali kvalitetne kulturne pro-

Snežaik, Ilirija, Topol in občinska
skupščina.
V sodelovanju z odsekom

narodno obrambo je bilo orga¬
niziramo snidenje pripadnikov
JLA s predvojaškim odredom II.

grame; prebivalci in organizacije Bistrica. Odred je dobil svoje ime
roma kadar je na tržišču naju¬
godnejša cena. Niso redki prime¬
ri, ko na takšen način dosežejo
pri nižjih materialnih stroških

so jih prisrčno sprejeli in zaže¬
leli ponovnega snidenja. I

Delovni kolektvi so podarili
pripadnikom vojske razna darila

»Istrski odred« in podeljenih je
bilo 19 pohval in daril praktične
vrednosti.
Komanda garnizona II. Bistrica

Rodovniška služba na ilirsko- is'to prodajno ceno kot s pogodbo
bistriškem področju deluje že nad
15 let in je imela brez dvoma
važno vlogo pri povečanju živi¬
norejske proizvodnje. Selekcijsko

ublažilo
doglednem času vsaj
lUtno zelo slabo sta-

naši živinoreji, je svet skle¬
da bi se zvišalanil priporočiti

služibo moramo smatrati kot del odkupna cena mleka od sedanjih

radijske sprejemnike in tran- je sprejemal pionrije osnovne šole
zistorje. Borci in člani delovnih v B. Bistrici, borce in aktiviste
kolektivov bodo obiskali borce na ter družbeno politične delavce. Za
meji, jim čestitali k prazniku in pionirje so priredili več filmov s

tematiko iz NOB.
Pripravljalni odbor

jim izročili darila, ki so jih poda¬
rila sledeča podjetja: KIK, G. G.

ostale pospeševalne službe v kme¬
tijstvu. Stalni stiki živinorejcev
s strokovnimi osebami, ki so de¬

li na 14 dinarjev po tolščobni
enoti, hkrati pa je tudi sklenil,
da bo problem stalnega nižanja

lovale na terenu na področju se- osnovne črede posredoval pristoj
PODGRADA

lekcije, so imeli pionirsko vlogo
v živinoreji. Iz preteklih let so

mm republiškim organom s pri¬
poročilom, da sprejmejo potrebne

Prosvetno društvo Tomo Šorli
v Podgradu je imelo 8. t. m. svoj

republike smo imeli v
zasedeni dvorani zelo lepo

nam znani primeri, ko so živino- ukrepe.^ Sprejet je bil tudi sklep, letni občni zbor. Prisotnih je bilo akademijo. Sodelovali so doma
80 odstotkov članov, kar nas na- čini, člani KUD Tomo Šorli inrejci na podlagi molzne kontrole

v vasi medsebojno tekmovali,
kdo bo imel krave z višjo pro¬
izvodnjo. Bili so tudi primeri tek¬
movanja za rekorderko bistrišike-

se dosledno izvaja
prepovedi klanja telet
trebah večkratne kontrole orga
na kmetijske inšpekejie pri mer¬
jenju tolšče pri odkupljenem mle-

° po- vdaja z upanjem, da se bo kul- pripadniki garnizije. Tako
turno prosvetno delo v našem
kraju lepše razvilo.

ni bilo v tem
več let. Tudi izložbena okna obeh

ga področja. ^Taka tekmovanja ku zasebnih proizvajalcev
Novo izvoljeni in dobro izbra- trgovin so bila za dan republike

niso slučajna, temveč so rezultat
ni odbor, v katerem je večji del okrašena

subjektivnih sil, ki so delovale v go pripomb. Dano
račun merjenja tudi mno- mladine, je sestavil zelo dober

Mavrič
m IHItlll IUI milili Hlinil iiiiiiii m«

hkrati še
tej smeri. Zato nam mora biti iz priporočilo, da bi morali kmetij-
navedenega popolnoma razumlji- ski strokovnjaki več sodelovati

letni program. Predsednik dru¬
štva, tov. Franc Gombač, je že
začel delati z dramskim odse-

vo, da je ta služba prispevala pre- zasebni živinorejski proizvodnji kom. Tudi oktet je že pričel z
cejšen delež k povečanju živino- in kar največ pogodbeno vezati vajami. Društvo je tudi sprejelo
rejske proizvodnje.

manjšimi stroški mle
Razprava je še pokazala, da tu- ka, ker

di pogodbeno sodelovanje z za¬
sebnimi rejci za pitanje goveda kame zaradi večjega dotoka mle
še ni doseglo zaželenega uspeha. ka v mlekarno.

proizvajalca na proizvodnjo mle- sklep, da bo sodelovalo pri pro-
bili stroški povišanih gramu ob praznovanju stoletnice

Srečno NOVO LETO
1964 želi vsem obča¬
nom

jelšanskega in bistriškega kultur-
no-prosvetnega društva, ki bo v
letu 1964.

Kočevski tisk Kočevje
im Ulil! IIM
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Kako je kulturo in prosveto naši občini
Na občinski skupščini svetov Svo¬

bod in prosvetnih društev dne 10. no¬
vembra 1963 je 30 delegatov prosvetnih
društev v naši občini razpravljalo o
najbolj aktualnih problemih kulturno-
prosvetnega dela.
Tov. Milka Matičič, predsednica ob¬

činskega sveta Svobod in prosvetnih
društev, je v svojem poročilu obrav¬
navala dosedanje delo na tem področ¬
ju in nakazala nekatere vidike glede
bodočega dela. Med drugim je dejala:
»Prosvetni društvi v II. Bistrici in v

Jelšanah, ki sta bili ustanovljeni že
v prejšnjem stoletju in ki sta začasno
prenehali delovati pod silo razmer v
dobi italijanske okupacije, sta takoj
po osvoboditvi široko razširili svoje
delo. V ostalih krajih naše občine so
se začela ustanavljati nova prosvetna
društva, tako da imamo danes na
področju naše občine 9 kulturno-pro-
svetnih društev s približno 700 člani.
Ta društva so v Zabičah, v Novokra¬
činah, Jelšanah, Dol. Zemnu, Podgra¬
du, na Pregrajah, v Knežaku, na Baču
in v II. Bistrici.
Društveno življenje je razdeljeno na

razne sekcije. Tako imamo v naši ob¬
čini 8 dramskih, 1 lutkovno in 7 glas¬
benih sekcij.
Aktivnost društev se kaže predvsem

v vsebini dela in številu prireditev.
Z vsebino smo na splošno zadovoljni,
vendar bi bili lahko programi v mar¬
sikaterih sekcijah oz. društvih kvali¬
tetnejši. Vzrok za tako stanje je pred¬
vsem v pomanjkanju dobrega stro¬
kovnega kadra, kajti prav tega nam
povsod primanjkuje.
Prosvetna društva so imela po vaseh

v letu 1963 enajst predstav dramskih
del, 7 nastopov pevskih zborov in 20
proslav ob priliki raznih drugih praz¬
nikov. Do konca leta pa bodo imela
še 4 dramske uprizoritve in 7 proslav.
Iz tega lahko vidimo, da so naša

prosvetna društva delavna, čeprav ne¬
katera manj, druga več. Delovna dru¬
štva zaslužijo pohvalo in priznanje.
Vsa naša društva se borijo nekatera

z večjimi, druga pa z manjšimi teža¬
vami. Ce si ogledamo najprej prostore,
■ katerimi razpolagajo društva, lahko
ugotovimo, da nobeno kulturno pro¬
svetno društvo nima lastnega kultur¬
nega doma. Gostujejo v zadružnih do¬
movih oz. v zadružnih zgradbah. Edi¬
no na Baču je kulturni dom, ki je
last prosvetnega društva, vendar še ni
dokončan.
Zaradi neprimernih prostorov vlada

v nekaterih naših društvih mrtvilo.
Tako vidimo, da imajo v Jelšanah
klubski prostor, toda dvorana je spre¬
menjena v skladišče za krompir. Člani
prosvetnega društva so upali, da se
bo stvar z dvorano uredila do jeseni
in da bo v zimski sezoni dvorana slu¬
žila namenom, za katere je zidana.
Toda marsikdo žalostno zmajuje z
glavo, ko vidi, kako se iz dneva v dan

činskem središču. Knjižnica v II. Bi¬
strici je prišla v sestav »Kulturnega
centra«, medtem ko sta knjižnici v
Podgradu in Jelšanah v sestavu PD.
Knjižnica v II. Bistrici se iz leta v
leto bolj uveljavlja ter širi svojo de¬
javnost v manjše kraje na območju
naše občine s pomočjo potujočih
knjižnih zbirk. Knjižnica ima 3 poto¬
valne kovčke, vendar bi bilo nujno, da
jih nabavi vsaj še toliko. Vsak kov¬
ček šteje 130 knjig. Knjižnica sama pa
šteje 4018 knjig. Poleg tega so še
strokovne knjižnice v podjetjih in si¬
cer v Lesonitu, ki ima 520 knjig in v
Topolu, ki ima 301 knjigo.
Od vseh oblik estetske vzgoje mla¬

dine je gotovo glasbena vzgoja naj¬
bolj razširjena. Mladinsko zborovsko
petje je v našem okraju kakor tudi
občini zelo razširjeno. V II. Bistrici je
bila občinska revija mladinskih pev¬
skih zborov. Nastopalo je 6 pevskih
zborov s 376 mladinci pevci. Poleg te¬
ga imamo v II. Bistrici še Glasbeno
šolo, kjer se učenci učijo klavir in
harmoniko. Imamo še godbo na piha¬
la, ki jo je prevzelo pod svojo pokro¬
viteljstvo podjetje KIK. Pohvaliti je
treba vodstvo godbe, da je začelo skr¬
beti tudi za naraščaj, saj so zbrali
16 mladincev, ki so začeli s teorijo in
bodo pozneje vključeni v godbo.
Mislimo, da bi na isti način lahko

oživeli godbo v Podgradu. Večina in¬
strumentov je last tovarne Iplas. Zato
bi bilo res najbolje, da bi tudi tovar¬
na prevzela pokroviteljstvo nad god¬
bo in preskrbela kapelnika.
V II. Bistrici imamo še moški in

mladinski pevski zbor. Pevski zbori
obstojajo tudi v PD na vaseh, vendar
nimajo v mnogih krajih pevovodij.
Od vseh posrednikov kulturno-umet-

niških dosežkov je film poleg radia
najbolj množičen. Film kot umetniška
zvrst ima prav zaradi te množičnosti
izredno močan vpliv na širše množice,
predvsem mlajših gledalcev. Pri nas v
II. Bistrici imamo eno kinopodjetje.
V letu 1962 je imelo 497 kinopredstav,
ki se jih je udeležilo 115.000 obiskoval¬
cev in 6 matinej z 12.756 obiskovalci.
Poleg tega se vršijo še tedenske pred¬
stave v Knežaku. Ker nimajo v Kne¬
žaku možnosti, da . nabavljali kva¬
litetne. zato pa tudi dražje filme, je
njihova želja, da bi se povezali s ki-
nopodjet^em Svoboda iz II. Bistrice.
Tudi ostala prosvetna društva po va¬
seh so izrazila željo, da naj bi kino¬
podjetje Svoboda organiziralo potujo¬
či kino, ki bi v krajih, kjer so dane
možnosti, predvajali kinopredstave.
Se nekaj o klubih in klubskih pro¬

storih. Do sedaj so največ klubov
ustanovila prometna društva s pomoč¬
jo SZDL. Programe izvajajo predvsem
društva. Programi so le malokje zado¬
voljivi, to pa v glavnem zaradi po¬
manjkanja strokovnih vodij klubov. V
naši občini imamo do sedaj še kar
dobro urejene klubske prostore v II.

veča kup krompirja v dvorani. Ljudje Bistrici, Novokračinah in Jelšanah in
izgubljajo upanje, izgubljajo veselje deloma tudi v Knežaku in Podgradu.
do kulturno-prosvetnega dela. Podob- V najkrajšem času pa mislijo ustano-
no sliko nudijo tudi druge dvorane v viti klube še na Dol. Zemonu in Pre-
zadružnih domovih. Zato pa bi bilo garjah. Za opremo in ureditev teh
nujno potrebno urediti lastništvo dvo- klubskih prostorov rabijo prosvetna
ran v teh domovih. društva denarna sredstva za nabavo
Oglejmo si še, kako je s knjižničar- televizijskih in radioaparatov, miz,

stvom in knjižnicami v naši občini. klopi, revij itd.
Knjižnice imajo med kulturno Ni pa dovolj, da samo uredimo te
svetnimi ustanovami pomembno me- klubske prostore. Ce hočemo, da bodo
sto. V prvih povojnih letih se je knjiž- ti prostori res odgovarjali svojim na-
ničarstvo razvijalo stihijsko, brez na- menom, da bi res postali žarišče kul-
črtov in programov, zato so mnoge
knjižnice dolgo časa le životarile in

turnega življenja na vaseh, moramo
nujno imeti človeka, ki bo te klube

končno popolnoma zamrle. vodil, organiziral v njih razna preda-
Zadnja leta pa zopet večji razmah vanja, pred televizijsko predstavo tu-

knjižničarstva v večjih krajih in ob- di v nekaj besedah razložil vsebino

predvajanega dela, mogoče kratek živ¬
ljenjepis skladatelja ali pisatelja, po¬
udaril in podčrtal vzgojno stran pred¬
stave, ki jo bodo gledalci gledali na
televizijskih ekranih.
Poleg vodij klubov primanjkuje po

terenu tudi pevovodij in režiserjev.
Zato bi bilo najbolje, da bi prosvetna
društva poslala na kratke seminarje
ljudi, ki imajo veselje do dela v raz¬
ličnih sekcijah. Le na tak način bi
prosvetna društva prišla do lastnega
strokovnega kadra, ki je nujno potre¬
ben pri kulturnoprosvetnem delu.
Prosvetno društvo v Jelšanah bo

praznovalo v naslednjem letu 100. ob¬
letnico ustanovitve. Ker praznujemo
naslednje leto tudi 100. obletnico usta¬
novitve čitalnice v II. Bistrici, naj bi
bilo osrednje težišče programa pro¬
svetnih društev v naslednjem letu
praznovanje teh dveh jubilejnih oblet¬
nic. Kulturni program naj bi se raz¬
širil na ves teden. Tako bi kulturno-
prosvetno delo v naši občini doseglo
višek v tem kulturnem tednu.
Zato se bo v najkrajšem času se¬

stal pripravljalni odbor, ki bo organi¬
ziral proslavo teh dveh jubilejnih ob¬
letnic.
Poglejmo še, kako je s finančnimi

sredstvi za naša prosvetna društva,
kakor tudi za občinski svet Svobod in
prosvetnih društev. Občinski svet do-
tira občinska skupščina. Tako je ob¬
činski svet v letošnjem letu dobil
1,300.000 din za svoje potrebe, kakor
tudi za potrebe vseh devetih društev.
Sredstva, ki jih dobijo društva, so
tako minimalna, da z njimi krijejo
le najnujnejše izdatke. Zato bi bilo
nujno potrebno, da se dotacija občin¬
ske skupščine za naslednje leto zviša.
Iz vsega tega je razvidno, da nas

vse skupaj čaka precej dela, če ho¬
čemo, da bo kulturno-prosvetno delo
la vaseh kakor tudi v centru zaživelo.
Pe vsej verjetnosti bomo morali

klubsko življenje v bodoče graditi
skupno s tako imenovanimi družbe¬
nimi centri. Ti pa zahtevajo več kot
en prostor, zahtevajo celo zgradbo,
kot je n. pr. zadružni ali kulturni
dom. Zato je preusmeritev pri uprav¬
ljanju in vzdrževanju iz obstoječih
kulturnih in zadružnih domov nujna.
upravljanje naj bi prevzele krajevne
skupnosti, uporabljale pa prostore vse
družbene organizacije in društva.
Občinske skupščine bi morale v zve-

f
j

zi s tem zavzeti določena stališča in
ukreniti vse potrebno, da se že zgra¬
jeni objekti vrnejo prvotnemu name¬
nu, da se v perspektivnem planu
predvidijo večja sredstva za preure¬
ditev in popravila teh domov in da
se vsi objekti, ki bi se v bodoče gra¬
dili, projektirajo funkcionalno glede
na današnje in jutrišnje potrebe.
Da bi izboljšali financiranje, bi bilo

nujno potrebno formiranje posebnih
skladov za kulturo v občini. V te
sklade naj bi prispevale tako gospo-
arske organizacije kot tudi občinska
skupščina iz svojega proračuna.
Po osvoboditvi se je gospodarstvo

Primorske in naše občine nasplošno
zelo dvignilo. Z gospodarsko rastjo pa
rastejo tudi kulturne potrebe prebi¬
valstva.
Ko ocenjujemo pozitivne dosežke nr

področju kulture, pa moramo hkrati
poudariti, da vedno bolj občutimo ne¬
skladje med rastjo materialnih sil ter
ustvarjanjem materialnih pogojev za
nemoteno delo kulturnih ustanov in
obogatitev kulturne dejavnosti.
Predvsem pa mora tudi kadrovska

politika upoštevati potrebe na področ¬
ju kulture. Ce bomo dosegli, da bo
kultura zares postala stvar vseh obča¬
nov, potem se bo razširila tudi osno¬
va za kadrovanje ljudi, ki jih bomo
pritegnili ne samo kot kulturne ust¬
varjalce, temveč tudi kot organizator¬
je kulturne dejavnosti.
Po poročilu se je razvila zelo pestra

razprava. Delegati posameznih dru¬
štev iz Knežaka, Jelšan, Podgrada,
II. Bistrice in Zabič so navajali teža¬
ve objektivne in subjektivne ki
jih imajo v sedanjem položaju. Mne¬

na vsebinska preorientacija kulturno-
prosvetnega dela. Potrebno uvajanje
novih sodobnejših oblik, ki bodo za¬
dovoljile državljane na sedanji stopnji
razvoja.
Zelo koristna mnenja je razvila

predsednica obč. odbora SZDL, tova¬
rišica Lavrenčič Mirka, ki je pouda¬
rila potrebo po koordiniranem delu
vseh faktorjev, ki kakor koli posega¬
jo na kulturno-prosvetno področje ter
nakazala možnosti o sistematičnem
razvijanju materialnih osnov kulturno-
prosvetnega dela.
Skupščini je prisostvoval tudi taj

nik okrajnega sveta Svobod, tov. Igor
Lelan, ki je v razpravi osvetlil neka¬
tere probleme s širših vidikov in na¬
kazal, kakšna naj bo perspektivna po¬
litika kulturno-prosvetnega dela.
Na skupščini je bil izvoljen nov ob¬

činski svet Svobod in prosvetnih dru¬
štev ter delegati za okrajno skupščino.

II

Podelitev prvih nagrad pri tekmovanju o prometni vzgoji na
osnovni šoli v Ilirski Bistrici

nja so se strinjala v tem, da je potreb- K



V Podgradu imamo tri trgovi¬
ne, ki prodajajo živila, tekstil,
obutev, razne gospodinjske po¬
trebščine in sploh vse drugo, kar
je potrošniku potrebno. Žal pa
nam primanjkuje sadja in zele¬
njave, ker je nimajo kje proda¬
jati, pa tudi potrošnja je tako
majhna, da se trgovcem ne izpla¬
ča nabavljati večje količine, ker
je blago hitro pokvarljivo. S tem
pa še ni rečeno, da obstoječe pro¬
dajalne ne bi mogle vsaj deloma
zadovoljiti potrošnikov. Jasno je,
da v Podgradu ni moč zagoto¬
viti takšne izbire, kot je v večjih
potrošniških centrih, res pa je,
da ne dobite v naših poslovalni¬
cah ob tem času niti solate niti
druge zelenjave.
Tudi kruh in mleko se proda¬

jata nehigienično, ker ni za to
primernega prostora. Mislim, da
je zadnji čas, da se v Podgradu
uredi poslovalnica, ki bi proda¬
jala samo kruh in pecivo ter mle¬
ko in mlečne izdelke. Kruh se
namreč prodaja v trgovinah z
mešanim blagom, mleko pa (ko¬
likor se prodaja) kar na zbirali¬
šču iz velikih kant in to nepaste-
rizirano. Ker se kruh dovaža iz
Ilirske Bistrice, bi se lahko isto¬

časno dovažalo tudi pasterizirano
mleko v litrskih steklenicah. Ta¬
ka poslovalnica bi lahko poslo¬
vala 1 do 2 uri na dan.
Oskrba z' .mesom je še kar za¬

dovoljiva, le telečje meso je red¬
kokdaj v prodaji, pa še takrat
imajo po navadi prednost zuna¬
nji odjemalci. V primerjavi s ce¬
nami v Ilirski Bistrici je telečje
meso brez kosti za 100.— din
dražje, s kostjo pa celo za 200.—
din pri kg! Vprašamo se, kako
je mogoče, da so tolikšne razlike
v cenan mesa v isti občini in na
razdalji vsega 12 km?
Kaj je s premogom? Ko je zima

že v polnem razmahu, ugotavlja¬
mo, da ni premoga. To se ponav-

TRl VPRAŠANJA S PREGARIJ

Ali ni že čas, da bi vozil v Pre-
garje avtobus?
Ali ni mogoče organizirati v

Pregarjah nedeljsko kino pred¬
stavo?
Ali ne bi uvedli v Pregarjah

prodajo mesa?
Nasa vas ne gre z razvojem na¬

prej, temveč nazaj. A. B.

Ija iz leta v leto, čeprav ima kme¬
tijska zadruga možnost, da bi v
zimskih mesecih lahko prodajala
premog, ker ima za to primeren
prostor. Vsekakor je v Podgradu
toliko interesentov za premog, da
bi se ga izplačalo nabaviti vagon
ali dva, vendar za to nkahče o
pravem času ne poskrbi; za leto¬
šnjo zimo je prepozno, ker pre¬
moga ni nikjer dobiti.

Potrošnik iz Podgrada

PISMA BRALCEV
V tukajšnjem časopisu sem či-

tal, da izhaja pri vas v Ilirski Bi¬
strici mesečnik Snežnik, glasilo
Socialistične zveze in da stane
naročnina 800 dinarjev.
Ker sem doma blizu vašega

kraja, želim list prejemati. More¬
biti bo včasih v njem tudi kakš¬
na novica iz mojih krajev. Doma
sem namreč iz Vremske doline,
iz Gornjih Ležeč. Lepo je brati,
kako kaj živite, saj prebivam že
50 let v USA.
želim vam srečno Novo leto

1964, da bi bili srečni in se do¬
bro imeli. Vsi želimo, da bi se
svetovni vladarji pomirili in ob¬
varovali svet pred novo vojno.
Z bratskim pozdravom

Anton Vatovec
Johnston City, USA

V zadnjem času opažamo, da je izbira mesa v naših
mesnicah precej slaba. Prodaja se pretežno goveje meso
srednje in slabše kakovosti in svinjsko meso, medtem ko te¬
lečjega mesa sploh ni dobiti. Kje so vzroki?

Znano je, da gre v izvoz naj¬
boljše meso in pitana živina. V
preteklih dveh mesecih je bilo
izvoženih 36 ton telet in mlade
govedi 26 ton govejega mesa
V istem obdobju je bilo prodane¬
ga izven občine 12 ton govejega,
svinjskega in telečjega mesa.
Opaža se, tudi, da gre meso v so¬
sednjo Hrvatsko in druge kraje
po nižji ceni, kot je v naših me¬
snicah. Zlasti ob praznikih so se
prodale druge kraje večje ko¬
ličine kvalitetnega mesa, medtem
ko domači potrošniki niso imeli
v mesnicah nobene izbire in so
morali kupiti tisto, kar jim je bi¬
lo ponujeno. Večkrat se tudi do¬
gaja, da se v mesnicah prodaja
meso slabše kvalitete za boljšo,
oziroma po višji ceni, kot je do¬
ločena v ceniku, tako da potroš¬
nik ne dobi tistega, kar je dejan¬
sko plačal. Demo so krivi tudi
mesarji, saj so nekateri povsem
ravnodušni in se izgovarjajo, da
oni pač niso krivi, če je meso
slabo in da pač morajo prodajati
tisto, za kar so obremenjeni,

so takšni izgovori uteme-
delno pa tudi ne. Poglejmo

. Vsa teleta, ki sese en
odkupijo in ne dosežejo predpi¬
sane teže (120 kg), gredo namreč

ia pitališča. Ker zmogljivo¬
sti naših pitališč ne zadoščajo, jih
dajejo v rejo drugim pitališčem,
odkoder se seveda ne vrnejo.
Vprašamo se, ali je organizacija,
ki se ukvarja s pitanjem, storila

vse ali vsaj nekaj za povečanje
zmogljivosti teh pitališč? Vse to
so činitelji, ki vplivajo na pro¬
izvodnjo in promet mesa. Da bi
se zadostile potrebe po svežem
mesu, zlasti kvalitetnem, je tre¬
ba odpravita vse naštete pomanj-
kldjvosti. Gospodarska organiza¬
cija, kii se ukvarja z odkupom in
pitanjem živine ter s preskrbo z
mesom, naj uredi svoje tržišče
tako, da da prednost domačim
potrošnikom, šele nato zunanjim
odjemalcem, pri čemer pa ne sme *
trpeti planirani izvoz.

, M. Ilijaš

KAKO BO Z MLADINSKIM AK¬
TIVOM V SPODNJI BITNJI?

Naš mladinski aktiv je bil usta-'
novij en 1. 1962. Skraja smo še
kar napredovali. Imeli smo red¬
ne sestanke, pripravili kako igro,
priredili kako zabavo in kupili
gramofon. Ob volitvah novega
predsednika namesto sedanjega
Mira Gardelina pa se je vse po¬
kvarilo. Kar nas je prejšnjih
mladincev nameravamo poživiti
delo aktiva in vabimo vse mla¬
dince našega področja, naj se
nam pridružijo. Naša želja je, da
bi nabavili televizor, ki bi služil
v pouk in zabavo nam mladin¬
cem in vaščanom.

POPRAVEK

V 11. številki našega lista je bi¬
lo v rubriki prometnih in drugih
nesreč med drugim zapisano, da
je voznik tovornega avtomobila
KP-13-60, Pugelj Stanislav, ne¬
previdno prehiteval avtobus v
vasi Vrbica v času, ko so izsto¬
pali potniki in s tem povzročil
prometno nesrečo.
Pri obravnavi storjenega prekr¬

ška pri sodnih za prekrške pa
je bilo ugotovljeno, da voznik
Stanislav Pugelj ni zakrivil pro¬
metne nesreče in je bil zaradi
tega tudi z odločbo občinskega
sodnika za prekrške štev. UKO-
539/63 z dne 29. 10. 1963 oproščen.

Prometne in druge
kjB "J i i

NA SLABI CESTI PRIŠLO DO
NESREČE

Dne 14. decembra je ob 20. uri
voznik Jože Skok vozil tovorni
avtomobil KP-48-44, poln tovora
iz Mun proti Starodu. Ker je ce¬
sta III. reda že tako slaba, da
skoraj ni mogoče po njej voziti,
se je izogibal kotanj in je tako
zadel s sprednjim levim delom
kabine v skalo ob cesti. Na vozilu
je nastala škoda. Na srečo hujših
posledic ni bilo.

SKOČIL Z VOZA
IN SE HUJE POŠKODOVAL

Dne 17. decembra je vozil z
vprego iz gozda voznik Anton Ce¬
lin iz Harij. V Zalčih je skočil z
voza in tako nesrečno padel, da
si je zlomil desno roko.

Neokusen plakat
Prepričan sem, da večina. Bi¬

stričanov rada obiskuje kulturne
in zabavne prireditve. Vsak bi
rad spoznal naše umetnike pa
tudi izvajalce zabavnih progra¬
mov direktno na odru in ne sar¬
mo potom radia in televizije.
Iz tega razloga sem z veseljem

obiskal zabavno prireditev v naši
kinodvorani v nedeljo, dne 15. t.
m. Ni moj namen, da bi na tem
mestu ocenjeval kvaliteto pro¬
grama, rad pa bi povedal nekaj
o plakatih, s katerimi je organi¬
zator obvestil o tej prireditvi na¬
še občane. Moje mnenje, ki se bp
najbrž ujemalo tudi z oceno mno¬
gih Bistričanov, je ta, da je bil
ta plakat po svoji likovni izvedbi
slab in tako neokusen, da mu res
ni bilo mesta na naših ulicah.
Pevka pred mikrofonom je bila
na tem plakatu stilizirana na
skrajno neokusen način.
Dolžnost organizatorjev te prh

reditve bi vsekakor bila, da bi iz¬
brali lepšo in kulturnejšo obliko
reklamiranja.

Obiskovalec

KAJ JE Z GOZDNO DREVESNI¬
CO V PODGRADU?

Večkrat me pot zanese mimo
starega gradu po poti, ki pelje v
Podbeže. V nekdanji sadni dre¬
vesnici rastejo sadike javorja,
malo niže pa sadike borovca, to¬
da že dolgo se nihče zanje ne
zmeni. Prepričan sem, da je go¬
jitveno delo precej stalo, zato bi
bilo prav, da bi sadike smotrno
uporabili in pogozdili z njimi le¬
dine in goličave, ki jih je pri nas
še mnogo. Obenem bi dobili na
prostoru, kjer so sedanje dreves¬
nice, teren za kmetijsko obde¬
lavo.

Jožko Mavrič

nesreče V DECEMBRU

S SANKAMI V AVTOBUS

Dne 15. decembra ob 15.20 je v
vasi Vrbovo pripeljal s sankami
7-letni Janko Rutar na cesto in
se zaletel v vozeči avtobus KP-
56-36. Otrok je bil prepeljan v
izolsko bolnišnico. Na srečo huj¬
ših posledic ne bo.

NESREČA
NA SLABI ZASNEŽENI CESTI

Dne 20. decembra ob 12.15 je
prišlo do nesreče v II. Bistrici,
kjer sta se obdrgnila tovorni av¬
tomobil LJ-12-31, ki ga je uprav¬
ljal Ličan Alojz in tovorni avto¬
mobil KP-12-44, ki ga je uprav¬
ljal Merlak Viktor. Do nesreče je
prišlo zaradi zasnežene slabe ce>
ste, posebno še, ker voznika ni¬
sta upoštevala stanje ceste.
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Snežnik -
naravna
znamenitost

Na predlog Zavoda za spomeni¬
ško varstvo SRS sta letos poleti
Republiški sekretariat za kulturo
in prosveto SRS in Republiški
sekretariat za urbanizem, stano¬
vanjsko izgradnjo in komunalne
zadeve SRS sestavila osnutek od¬
redbe o razglasitvi Notranjskega
Snežnika za naravno znameni¬
tost. Na podlagi tega je skup¬
ščina občine II. Bistrica dne 30.
oktobra t. I. na seji občinskega
zbora in na seji zbora delovnih
skupnosti sprejela sklep in dala
soglasje, da se Notranjski Snež¬
nik zaradi naravnih lepot snež¬
niškega pogorja in zaradi izred¬
no bogate flore razglasi nad gor¬
njo gozdno mejo za naravno zna¬
menitost in ga dodeli v varstvo
Zavodu za spomeniško varstvo
SRS. '
Meja zavarovanega območja

poteka v naravi po črti, ki jo
označuje naravna meja med skle¬
njenim subalpinskim bukovim
gozdom in območjem rušja in je
na turističnih stezah z ustrezni¬
mi opozorili vidno označena.
Za naravno znamenitost razgla¬

šeno območje se razprostira po
pobočjih in vrhovih Velikega in
Malega Snežnika od nadmorske
višine okoli 1450 m navzgor, meri
okoli 200 ha in zajema pas rušev¬
ja, planinske trate in skaloviti
svet. Pas subalpinskega bukove¬
ga gozda v širini od 100 do 300 m,
ki leži neposredno pod zavarova¬
nim območjem, ima značaj varo¬
valnega gozda in velja zanj dolo¬
čen način gospodarjenja v skla¬
du z gozdno-gospodarskim načr¬
tom Gozdnega gospodarstva Po¬
stojna.
Na zavarovanem' območju je

brez predhodnega dovoljenja Za¬
voda za spomeniško varstvo SRS
prepovedano vsako trganje in iz¬
kopavanje rastlin, dreves in gr¬
movja, kurjenje kresov, spre¬
memba oblike terena, kakor tudi
vsak poseg, ki bi spremenil struk¬
turo tal, ogrozil ali poškodoval
vegetacijo, ali bi bil na kakršen¬
koli način v nasprotju s ciljem
zavarovanja. Tako je tudi potreb¬
no posebno dovoljenje in prista
nek s strani Republiškega organa
za spomeniško varstvo Republi¬
škega organa za turizem za vsako
novogradnjo, pa najsi bodo to
stavbe, gozdno prometne naprave
in podobno.
Na zavarovalnem območju No¬

tranjskega Snežnika mejita obči¬
ni II. Bistrica in Cerknica. Večji
del tega območja pripada Cerk¬
nici, manjši pa II. Bistrici. Nad¬
zorna in varovalna služba je bila
zaradi tega poverjena zgoraj na¬
vedenima občinskima skupščina-
ma. ' 7
Ker širša javnost ni bila v za¬

dostni meri seznanjena z odred¬
bo : o razglasitvi Notranjskega
Snežnika za naravni rezervat,

KV '•:**»x*-rr
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smo smatrali za potrebno, da se
objavi citirani sestavek. Odloči¬
tev, da bo odslej tudi Notranjski
Snežnik zavarovan pred skrunje¬
njem in vandalskim pustošenjem

«

Seznam
novih naročnikov

ZA JANUAR 1964
Čeligoj Milan, Čara Dušana 60,

Beograd, Hvala Alojz, Gregorči¬
čeva 25 a, II. Bistrica, Žurkič Vil¬
ma, IV. Armije 1, II. Bistrica,
Bmetič Ludvik, Jasen 33. II. Bi¬
strica, Milka Zalar, 19509 Chiro-
kec Avenue Cleeveland 19, Ohio,
USA, Albina Jaksetič, 21 Fifith

redke in lepe flore, je posebno
razveselila prijatelje narave. Po¬
dana je tako polna garancija, da
se naravne znamenitosti našega

Ave North Altana, Melbourne,
Avstralija, Zorc Jože V. P. 2458,
Samobor pri Zagrebu, Drago
Oblak, V. P. 6964, Ploče, Pecman
Alojzij, Ul. Vladimira Nazora br.
1, Opatija, Spetič Vinko, Knežak
6, Bubnič Viktor, Pregarje 14 p.
Obrov, Mottani Rada, 61 High st.
Carlton, Sydney, Avstralija, Ko¬
ren, 54 Ashmore st. Erskinewille
N.S.W., Sydney, Avstralija, Ko-
nestabo Antonija, Pregarje 91 p.
Obrov, Mara Deplin Ljubljana,
Rožna dolina c. 8 št. 11; Andrejc

ša ožja domovina obogatila s še
eno redkostjo, ki ima značaj bo¬
taničnega rezervata.

Kindler Viljem

Licitacija
Sindikalna podružnica to¬

varne LESONIT, II. Bistri¬
ca, prodaja osebni avtomo¬
bil znamke Fiat 1100 E.
Avtomobil je prenovljen

in v dobrem stanju.
Interesenti — organizaci¬

je ali posamezniki — naj
se udeležijo javne licitaci¬
je, ki bo v nedeljo, dne 29.
decembra 1963 ob 10. uri
v tovarni LESONIT.
Sindikalna podružnica

»LESONIT«
Ilirska Bistrica

Kunp, Ljubljana, Vrhovčeva 9II.
nadstr., Marija Dekleva, Jordani
— gostilna, Bogomir Dekleva,
Pregarčeva 36, Moste — Ljublja¬
na, Lenarčič Alojz, Šentpeter pri
Gorici 233, Gorica, Kastelic Ema,
Dobrepolje 16, II. Bistrica, Volk
Franc, Velika Bukovica 31, H. Bi¬
strica, Jelarčič Ado, 46 High St.
Thirroul N.S.V. Avstralija; Jelar¬
čič Viktor, T. Tomšiča 6, EL. Bi¬
strica; Prosvetno društvo »Sloga«,
Jelšane; Hrabar Jože, Jelšane 9,
Novak Antonija, Calle de La Pa-
na 1226 Wilde Avellaneda, Bue¬
nos Aires, R. Argentina; Splošno
gradbeno podjetje »Primorje«, Aj¬
dovščina, pošta Ajdovščina; Splo¬
šno gradbeno podjetje »Primor¬
je« — gradbišče II. Bistrica —
10 izvodov, Anton Volk, 408, Bro-
adrway, Ave Star Citi West Va
USA, Jule Lenassi, Portorož 224.

Snežnika ohranijo in da se je na-
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CIa?ii komisije, Tei so na licu mesta proučili predlog osnutka glede
razglasitve Notranjskega Snežnika za naravno znamenitost

Prva nagrada 5.000.— din,
druga nagrada knjige v vrednosti 3.000.— din,
tretja nagrada knjige v vrednosti 2.000.— din,
četrta nagrada knjiga v vrednosti 1.000.— din.

Pri žrebanju i:mn upoštevali rešitve, ki bodo prispele v uredništvo do vključno 12. januarja 1964,
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Tovariš Tito nam je odgovoril
Pred Dnevom republike smo se

v vseh razredih pogovarjali o
rojsitvu Jugoslavije, o dvajsetlet¬
nici velikega praznika naše lepe
domovine. Tovariši učitelji so nam
lepo povedali, da se primorski
otroci danes lahko učimo v slo¬
venski šoli samo po zaslugi NOB
in prelite krvi padlih borcev.
Prav tako so nam povedali, da
učenci iz Bistrice lahko sedimo
v tako lepi šoli po zaslugi naših
dobrih občanov, naših podjetij, ki
so z denarjem prispevala h gra¬
ditvi nove šole.
Zato smo se vsi navdušeno lo¬

tili risanja vizitk, da bi s čestit¬
kami pokazali našim delavcem in
uslužbencem, da jih imamo iadi
in da smo jim hvaležni za vse.
Nekateri sošolci so se mučili po
dve in tri ure, predno je risalni
list postal podoben vizitki.
Vsi vprek smo kričali: »Tova¬

rišica, ali bo dobro?*« »Jaz Leso¬
nitu«, »Jaz KIK, »Jaz v Beograd
tovarišu Titu ...«

Vse je kričalo, vse je želelo pi¬
sati, risati in nositi pisma okrog,
Ker nismo imeli denarja za
znamke, smo bili še poštarji.
Tako smo menda poslali kar

dvajset naših lastnoročnih vizitk
podjetjem in ustanovam v Bi¬
strici.
JLA se je zahvalila za čestitke

in komandant garnizona je rekel,
da nas imajo radi in nas bodo
za 22. december povabili v vo¬
jašnico. »Naša vojska pa nas res
ima rada,« je rekel Boris.
Nekega dne pa vsi strmimo v

razredu. Na čestitke nam je od¬
govoril in se prisrčno zahvalil to¬
variš Tito. Našel je čas, da se
nam je lastnoročno podpisal. Na
tisoče čestitke je moral odgovo¬
riti, pa vseeno ni zavrgel našega
preprostega pisemca, vizitke, ki
smo jo narisali sami.
Hvala Ti, tovariš Tito, ker si

tako dober in preprost, da ceniš
tudi delo in želje majhnega, ne¬
poznanega otroka!

Zdenka Muha

Ker sta bila meseca november
in december posvečena prometni
varnosti, je bilo tudi na naši poli
tekmovanje v znanju prometnih
predpisov. Takoj ko smo to zve¬
deli, smo se začeli skrbno učiti.
Mikale so nas tudi nagrade: trije
fotografski aparati, tri zapestne
ure in cela vrsta nalivnih peres.
Vedeli smo, da bo borba huda.
Tekmovanje je potekalo takole:
Najprej smo po razredih dolo¬

čili ekipe, ki bodo zastopale raz¬
red. Vsaka ekipa je štela tri čla¬
ne. Nato je sledilo medrazredno
tekmovanje. Ekipe višjih oddel¬
kov so dobile teste, ekipe nižjih
razredov pa so odgovarjale ust¬
no. Najboljše ekipe so se pome¬
rile na zaključnem tekmovanju.
Bilo je osem ekip iz osnovne šole

v II. Bistrici in ekipa podružni-
ške šole Vrbovo. Zaključni del tek¬
movanja so po zvočnikih poslu¬
šali vsi učenci naše šole. Odgo¬
vore je ocenjevala posebna ko¬
misija, v kateri so bili predstav¬
niki Avto-moto društva in pro¬
metne milice.
Prvo nagrado je osvojila ekipa

osnovne šole Vrbovo, drugo na¬
grado 2-a razred osnovne šole II.
Bistrica, tretjo nagrado pa 6-e
razred iste šole. Tolažilne nagra¬
de — nalivna peresa — so dobili
vsi tekmovalci.
Tekmovanje je lepo uspelo, ko¬

misija nas je pohvalila, mi pa bo¬
mo pridobljeno znanje uporab¬
ljali pri hoji in vožnji po naših
cestah.

Rajko Vukadinovič

»Mesto Ilirska Bistrica šteje
3.700 prebivalcev, ima lesno in
kemično industrijo, železniško in
avtobusno postajo, bazen, sobe za
turiste, hotel Zmago, kavarno
Turist in je izhodišče za Snež¬
nik.«
Tako piše turistični prospekt o

našem mestu, ki se razvija iz
majhnega v večje, razvitejše me¬
sto. Tudi bežen pogled, ki ga vr¬
že turist na naše mesto, daje vtis,
da se tukajšnji ljudje trudijo, da
bi razvili gospodarstvo in turi¬
zem, da rastejo nove stavbe in
da se razvija v mestu solidno
družbeno in kulturno življenje.
Vprašanje pa je, če smo napra¬

vili vse, kar je bilo v naših mo¬
žnostih, da bi odpravili še mno¬
ge manjše ali večje pomanjklji¬
vosti. Ob koncu leta je primeren
čas, da pregledamo svoje delo in
ga kritično ocenimo.

Potrebe po kulturnem življenju
in intenviznejšem družabnem živ¬
ljenju povsod rastejo. Zelo redko
pa vidimo pri nas plakat, ki bi
nas vabil na kako kulturno pri¬
reditev, recimo v Ljubljano ali
Reki. Redko se bo kak občan po¬
dal v avanturo, da bi obiskal gle¬
dališko ali kako drugo predstavo
na Reki, kajti v tem primeru bo
moral velik del noči presedeti v
Čakalnici in v vlaku.
V domačem mestu nam ostaja

le še kino. Kaj naj rečemo o
njem? Za sedaj pustimo ob stra¬
ni program. Redko se nam po¬
sreči, da gledamo »filmske no¬
vosti«. Že bežen pogled v dvo¬
rano nas bo prepričal, da ta nuj¬
no zahteva preureditve. Skrajno
neprimeren vhod, slabo urejen in
opremljen prostor pred dvorano,
pomanjkljive sanitarije, oštevil¬
čenje sedežev, kakršnega ne naj¬
demo nikjer več pri nas, zaprti

Jilali razgaoori
Z MANICO, dijakinjo I. razre¬

da gimnazije v Ilirski Bistrici:
— V Ilirski Bistrici imamo letos

prvič gimnazijski razred. Ka¬
ko se počutite v njem?

— Zelo smo zadovoljni, da ima¬
mo gimnazijo v domačem kra¬
ju. Mislim, da je vozarjenje
naporno in da bi izgubili s
tem mnogo časa. Poleg tega
lahko obiskujejo gimnazijo
tudi učenci iz drugih šol v ob¬
čini, iz Podgrada, Kuteževega,
Jelšan in iz Knežaka. V Po¬
stojno se ne bi mogli voziti.

— In profesorji? So z vami zado¬
voljni?

— Mislimo, da so. Seveda, treba
se je več učiti, kakor v osnov¬
ni šoli, več je treba samostoj¬
no delati. Dva profesorja pri¬
hajata iz Postojne. To sta pro¬
fesor Drašler, ki poučuje bio¬
logijo in kemijo in profesor
Fatur za slovenski in ruski je¬
zik. Radi ju imamo. Drugi pa
so nas učili že v osnovni šoli.

— In vaše želje-
— Da bi maturirali v Ilirski Bi¬

strici!

Z OBISKOVALCEM KINA v II.
Bistrici:
— Kaj pravite k programu naše-,

ga kina?
— Reči moram, da je program

zelo enostranski, vrtijo plehke
zabavne filme, filme z divjega

zapada, redko, zelo redko pri¬
de k nam kaj kvalitetnega.

— Ali mislite, da bistriška publi¬
ka ne bi obiskovala tudi kvali¬
tetnih filmskih predstav?

— Vsekakor bi. Poglejte razpro¬
dano dvorano, kadar je na
sporedu dober film!

— In kaj storiti?
— čisto preprosto. Uprava kina

naj bi spremenila svojo pro¬
gramsko politiko.

POSTELJA PRIPOVEDUJE

Bila sem drevo in rastla sem
na koncu njive. Lepo sem rast¬
la in poganjala lepe zelene liste.
Nekega sončnega dne pa so prišli
gozdarji in sklenili, da me pose¬
kajo. Nekaj časa so me ogledo¬
vali, potem pa so me posekali.
Zelo me je bolelo.
Ko so me posekali, so me od¬

peljali na žago. Tam so me raz¬
žagali na deske. Te deske so od¬
peljali v tovarno, kjer so iz njih
napravili lepo posteljo. Ko je bi¬
la končana, so me postavili v iz¬
ložbo.
Nekega dne je prišel mož ku¬

povat pohištvo in kupil tudi me¬
ne. Ta mož je skrbno ravnal z
menoj, a kaj pomaga, ko so se
otroci na meni igrali ter me vso
polomili, da nisem več za nobeno
rabo.

Angela Samsa
IV. razred osn. š.

Pregarje

prehodi med posameznimi kate¬
gorijami sedežev, zaradi katerih
morajo obiskovalci preskakovati
pregrajo, pomanjkljiva ventilaci¬
ja, napisi, ki ne spadajo v dvora¬
no itd. — vse to so le nekatere
najbolj vidne pomanjklijvosti.
Posebnost našega kina so tudi od¬
mori med predvajanjem filma.
Človeku se zdi, da je pomaknjen
vsaj štirideset let nazaj. Mislimo,

je nujno potrebna nabava
dveh sodobnih projekcijskih apa¬
ratov, da bi tako odpravili od¬
more med predstavo, ki spadajo
že v zgodovino filmskega razvoja.
Morda bi lahko odpravili ali

vsaj spremenili takele zvočne po¬
jave: »Halo, pozor, v sredo in če¬
trtek bomo na tem platnu pred¬
vajali ameriški barvni zabavni
ljubezenski napeti zanimivi ko-
losalni cinemaskop film ... Vljud¬
no vabi leni. obvestite svoie znan¬
ce prijatelje!«

Sprehodimo se nekoliko po na¬
ših ulicah. Koliko razbitih ploč¬
nikov bi našli, koliko prometnih
ulic je sploh brez njih. Parkirni
prostor pred Transportom, stalno
zaseden z ogromnimi kamioni in
prikolicami tudi ne daje mestu
najlepše slike. Naši prehodi čez
železniško progo so včasih zaprti
po cele ure. Ali je to res potreb¬
no? Manjkajo nam napisi za ne¬
katere ulice. Glavne ceste so si¬
cer dobro razsvetljene, najdemo
pa manjše ulice, kjer je nočna
razsvetljava še zelo slaba.

*

Mnogo bi se moralo tudi na¬
praviti glede mm emizacije trgov¬
ske mreže v našem mestu. Neka¬
tere trgovine so majhne in ne
ustrezajo današnejmu načinu tr¬

govanja. Poglejmo samo naše
trgovine s sadjem in zelenjavo,
drogerijo in druge! Tudi gleder'iz¬
bire blaga ne moremo biti zado¬
voljni. Vsak izmed nas ne more
odhajati nakupovat na Reko ali v
Ljubljano. Najslabša pa je oskr¬
ba s kmetijskimi proizvodi. V

lo odgovorili, dapojasnilo nam
tega ne prodajajo, ker ima vsak
svoje kokoši. Ali je to res? Ali
pomeni to, da se vračamo k na¬
turalnemu gospodarstvu?...

Še nekaj o našem turizmu in
gostinstvu. Hotel Zmaga je mo¬
derniziral svojo 'opremo, uredil
kopalnice, toda sanitarije v re¬
stavraciji nikakor niso sodobne. V
drugih gostinskih obratih je sta¬
nje še slabše. Včasih pravimo,
da so to malenkosti, vendar nam
včasih tudi ena sama malenkost
pokvari dober vtis o lokalu. Po¬
trebno je več iniciative, več do¬
bre volje! V naših mlečnih re¬
stavracijah večkrat ne najdete
mleka, često tudi manjka peciva.

*

Športno življenje je v Bistrici
kaj slabo razvito. Razen košarke
in balinanja ne gojimo nobenega
športa. Nogometno igrišče je pu¬
sto, baezn nam nudi zelo žalostno
sliko in nikakor ni v čast lepe¬
mu parku, ki ga obkroža.

*
Pravijo, da je lahko kritizirati

in se spotikati ob malenkosti. To¬
da prav malenkosti je mogoče z
dobro voljo odpraviti. Prav goto¬
vo je želja vseh meščanov, da bi
bilo naše mesto lepše urejeno in
da bi bilo življenje v njem prijet¬
nejše.

4



Z EKONOMSKIMI ENOTAMI: Tovarno organskih kislin, ki
proizvaja vinsko, mlečno in cintronsko kislino ter ostale
proizvode, mlečnimi restavracijami, Kmetijstvom, Snežni¬
kom s klavnico in predelavo in s samostojnim obratom
Transport, ki opravlja vse prevozne usluge z lastnimi vozili
in popravlja vse vrste motornih vozil.

Vsem našim odjemalcem in potrošnikom naših proizvo-
- r — - - - _ - --- -- .. ■ ■ i ■ . .m m*

dov ter vsem prebivalcem občine in delovnim ljudem iskre-

no želimo mnogo uspehov v NOVEM LETU 1964 y



KOLEKTIV LEKARNE
V IL>. BISTRICI

želi mnogo uspehov vsem pre¬
bivalcem komune v NOVEM

LETU 1964

TRGOVINA

s sadjem in zelenjavo
ILIRSKA BISTRICA

Vsem svojim odjemalcem in
občanom II. Bistrice iskrene
čestitke v NOVEM LETU 1964 ILIRSKA BISTRICA POSTOJNA

GOSTILNA

Mašun - Bač

Kolektiv komunalnega podjetja
ILIRSKA BISTRICA

Vsem poslovnim prijateljem
ter občanom naše komune
mnogo uspehov v NOVEM

LETU 1964

Vsem poslovnim prijateljem

in občanom komune najboljše

zelje v NOVEM LETU 1964

poslovalnica Ilirska Bistrica
Vsem poslovnim prijateljem
in prebivalcem občine srečno
ter uspehov polno NOVO
LETO 1964

Isktene zelje vsem občanom
in poslovnim prijateljem v

NOVEM LETU 1964

Splošno trgovsko podjetje Postojna
POSLOVALNICA BAČ

Vsem svojim odjemalcem in
občanom mnogo uspehov v

NOVEM LETU 1964

VSEM SVOJIM CENJENIM ODJEMALCEM IN PREBIVAL¬
CEM KOMUNE ISKRENE ŽELJE V NOVEM LETU 1964

KOLEKTIV PODJETJA

TOPOL lesna industrija
II. BistricaVeterinarsko-

živinorejski zavod
II. Bistrica

Vsem prebivalcem občine

srečno ter uspehov polno

NOVO LETO 1964

Osnovna PTT enota Postojna
S SVOJIMI IZVRŠNIMI ENO¬
TAMI NA PODROČJU OBČIN
ILIRSKA BISTRICA IN PO¬
STOJNA
ŽELI SREČNO NOVO LETO

■ želi vsem svojim poslovnim
prijateljem in delovnim lju¬
dem srečno NOVO LETO 1964

Industrija plastičnih mas

Iplas Koper
OBRAT PODGRAD

želi vsem prebivalcem naše
občine, delovnim kolektivom
in poslovnim prijateljem,
SREČNO TER USPEHOV

POLNO NOVO LETO 1964

Avto-moto društvo
II. Bistrica

Vsem voznikom motornih vo¬

zil in prebivalcem komune

srečno ter uspehov polno
SL

NOVO LETO 1964

KOLEKTIV
KOLEKTIV GOSTINSKEGA PODJETJA

s s voj imi obrati:

GOZDNEGA
GOSPODARSTVA

POSTOJNA
obrat Ilirska Bistrica

TRIGLAV, ZMAGA, KOLODVOR, PREM, ŠEMBIJE,
PREGARJE in kavarno TURIST

Vsem svojim poslovnim prijateljem mnogo uspehov v
NOVEM LETU 1964

Vsem poslovnim prijateljem
in občanom Ilirske Bistrice
iskrene želje v NOVEM LETU

DES Sežana
obrat Ilirska Bistrica

Priporočamo se za vsakovrst¬
na električna popravila po
konkurenčnih cenah. Vsem
želimo SREČNO NOVO LETO

Mario in Žita Brassi
izdelovalca kov. galanterije in ičetkarstva

J E L $ A H E
Vsem svojim poslovnim prija¬
teljem in prebivalcem občine
Iskrene želje v NOVEM LETU

Zinka Zatkovič in Jože Kreševič
gostilni v Ročicah

Vsem občanom in poslovnim
prijateljem srečno ter uspe¬
hov polno NOVO LETO 1964

Jožefa Demojzes in Alojz Butinar
g? stilni v Podgradu

Vsem poslovnim prijateljem,
prebivalcem občine in delov-
nim ljudem iskrene želje v

NOVEM LETU 1964

Franc Perkan in Andrej Urbančič
gostilni v Ilirski Bistrici

Vsem prebivalcem in delov¬
nim ljudem naše občine mno¬
go sreče in uspehov v NOVEM
LETU 1964

VSEM POSLOVNIM PRIJATELJEM, DELOVNIM LJUDEM
IN PREBIVALCEM NAŠE £BČINE MNOGO USPEHOV

V NOVEM LETU 1964
' V

Franc Novak
URAR

II. Bistrica
Vsem poslovnim prijateljem,
delovnim ljudem in prebival¬
cem občine mnogo sreče in
uspehov v NOVEM LETU 1964 ,

Miroslav Grk
GUMIFAKT
II. Bistrica

se priporoča s svojimi izdelki
in želi mnogo uspehov v

NOVEM LETU 1964

Ivan Kristan in Alojz Baša
BRIVCA

želita vsem poslovnim prijate¬
ljem in prebivalcem občine
mnogo uspehov v NOVEM LE¬
TU 1964 in se še vnaprej toplo
priporočata



KOLEKTIV

Stanovaejske skupnosti
- s hišnimi sveti
II. Bistrica

Vsem občanom najboljše želje

V NOVEM LETU 1964

Turistično
društvo
II. Bistrica

želi vsem delovnim ljudem in
prebivalcem občine srečno in

uspehov polno
NOVO LETO 1964

IVAN TRLAJIČ
IZDELOVALEC KOVINSKE
GALANTERIJE
Iskrene želje vsem občanom
in poslovnim prijateljem v

NOVEM LETU 1964

Silvester Maraž
FOTOGRAF
II. Bistrica

Vsem prijateljem , delovnim
ljudem in prebivalcem občine
mnogo sreče ter uspehov v

NOVEM LETU 1964

IVAN KAJIČ
PREDELOVALEC
PLASTIČNIH MAS
II. Bistrica

želi vsem svojim poslovnim
prijateljem, delovnim ljudem
in prebivalcem občine srečno
in veselo NOVO LETO 1964

SPROŠNO GRADBENO PODJETJE

s svojimi obrati:
— Ajdovščina, Anhovo, Gorica, Ilirska Bistrica, Koper, Ljub-
— ljana, Domžale, Jesenice, Postojna, Vipava in Miren pri
— Gorici.
IZVAJA:
— vsa gradbena dela visoke in nizke gradnje kvalitetno po
— konkurenčnih cenah

želimo vse minvestitorjem in občanom mnogo uspehov
v NOVEM LETU 1964 in se jim še vnaprej toplo priporo¬
čamo

KOLEKTIV

ŽELI VSEM OBISKOVAL¬
CEM KINO PREDSTAV IN
PREBIVALCEM KOMUNE
SREČNO TER USPEHOV

POLNO NOVO 1ETO. 1964

FRANC ŽAGAR
predelovalec plastičnih mas

II. Bistrica
Vsem prebivalcem občine , po¬
slovnim prijateljem in delov¬
nim ljudem uspehov polno
NOVO LETO 1964

KOLEKTIV TRGOVSKEGA
PODJETJA

s svojimi poslovalnicami v:
— Kopru, Izoli, Piranu, Ilir-
— ski Bistrici in Pivki

SPLOŠNO GRADBENO PODJETJE •V * *

GRADBIŠČE ILIRSKA BISTRICA Z GRADBENIM IN MI¬
ZARSKIM OBRATOM, KAMNOLOMOM IN KLEPARSTVOM
SE PRIPOROČA ZA USLUGE

želi vsem svojim odjemalcem
In poslovnim prijateljem sreč¬
no ter uspehčv polno NOVO
LETO 1964

VSEM SVOJIM POSLOVNIM PRIJATELJEM IN OBČA-
• V • • ? ".O J I * _• • » ® O a , ' ™

NOM ŽELI SREČNO TER USPEHOV POLNO NOVO LETO
- k '•» •* # ^ •* 1

1964 J .y v >

svojima obratoma v Zabičah in Koritnicah
želi vsem delovnim ljudem in
prebivalcem občine srečno in
uspehov polno NOVO LETO

JE ŽE 26. NOVEMBRA SLAVIL SVOJO NAJVECJO DE¬

LOVNO ZMAGO — IZPOLNIL JE LETNI PLAN IN Da

SEGEL NAD 2 MILIJARDI 800 MILIJONOV FINANČNE

REALIACIJE

želi vsem delovnim ljudem , poslovnim prijateljem in
prebivalcem občine srečno ter uspehov polno NOVO LETO
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V počastitev Dneva republike
so se košarkarji udeležili tradi¬
cionalnega košarakrskega turnir¬
ja za prehodni pokal, ki ga je or¬
ganiziral Savez za fizičku kultu-
ru v Poreču. Poleg Lesonita so se
turnirja udeležili še KK Kvamer
iz Reke, KK Cement iz Pule (oba
člana hrvaške republiške lige) ter
domačin KK Poreč.
Košarkarji Lesonita so zasedli

drugo mesto pred Kvamerjem ter
Porečom, ki je zasedel zadnje
mesto — brez zmage. Prvo me¬
sto je zasedel »Cement« iz Pule
in si pridobil prihodni pokal. Tek¬
me so bile zanimive le- med prvo
trojko, dočim domačini niso mo¬
gli resno poseči v boj za boljši
plasman.
Naj omenim nekaj glede orga¬

nizacije. V razpisu turnirja je
Savez za FK Poreč javil, da bo
to mednarodni turnir in sicer da
bosta sodelovali 2 ali 1 moštvo
iz Italije. Na dopis KK Lesonita,
naj nam pošljejo propozicije te¬
kmovanja, nam je Savez za FK
Poreč odgovoril le, da se tekmo¬
vanje prične dne 29. 11. ob 9. uri

ter da bo žrebanje pred samim
tekmovanjem.
V Poreč smo prišli ob 9. uri.

Tam smo dobili košarkarje Kvar-
nera' in Pule, vendar o odboru
za potek turnirja ni bilo sledu.
Žrebanje smo izvršili sami. So¬

dniki niso bili delegirani, ampak
je sodil tisti ,ki je pač rekel, da
je sodnik. Tako so sodili vodja
ekipe »Kvamera«, vodja ekipe
Cementa iz Pule in le en sodnik
iz Poreča. Glede igrišča pa je bilo
še slabše. Publika je stala zno¬
traj črte, semaforja ni bilo, za¬
pisnik pa je vodil član »Cemen¬
ta« iz Pule.
Poglejmo še rezultate:

Lesonit : Cement 33 : 34
Poreč : Kvarner 34 : 58
Lesonit : Kvarner 61 : 53
Lesonit : Poreč 65 : 24
Cement : Kvamer 65 : 69
Poreč : Cement 42 : 64

Ko so prvi trije imeli enako
število točk, je bila za prvo me¬
sto odločujoča razlika košev. Le¬
stvica je sledeča:

Cesta II. Bistrica-^Podgrad je bolj podobna zorani njivi, kakor pa
cesti. Zato predlagamo gornjo rešitev prometa na tej cesti

Cement
Lesonit
Kvarner
Poreč

4 točke + 6
4 točke — 2
4 točke — 4
4 točke —

E. V.

SMEH IZ NAŠIH UČILNIC

V 6. razredu so morali pri te¬
stiranju iz biologije odgovoriti
učenci na vprašanje: Naštej pra-
živali.
Nek učenec je zapisal:
Praživali so enoceličarji, polž

mlakar, papagaji in vsi majhni
ljudje.

Iz odgovorov pri prometni
vzgoji:
— Kaj pomeni rdeča luč?
- Rdeča luč pomeni smrt.

Mali oqlasi
Dne 17. novembra 1963 sem od

podjetja Topol do pošte v Ilirski
Bistrici izgubila zlat spominski
prstan. Prosim poštenega najdi¬
telja, da ga proti nagradi vrne
na uredništvo Snežnika.

Ugodno prodam stanovanjsko
hišo z gostinskimi lokali, kuhi¬
njo, s petimi šobami za prenoči¬
šča in z vodovodom. Hiša je na
prometnem kraju in zelo primer¬
na za gostinski obrat.
Interesenti naj se oglasijo na

naslov: Milka Gerbec, glavna po¬
šta Ljubljana 1 ali telefon 30746.

Honorarno zaposlitev iščem v
knjigovodstvu. Delo vzamem na
dom. Ponudbe pod ^Pedantnost«
v upravi lista.

Kuhinjsko pohištvo prodam.
Naslov v upravi lista.

Stanovanje, po možnosti v cen¬
tru, iščem. Plačam dobro. Po¬
nudbe pod oznako »D« na ured¬
ništvu lista.

ZA MESEC JANUAR 1964

Od 1. do 2. mehiški barvni
film »Jaz — pustolovec«; 4. in 5.
angleški ljubavni film »V soboto
zvečer, v nedeljo zjutraj«; 5. ob
10. uri dopoldne po znižanih ce^
nah »Piko — dirka za motoci¬
klom«; 6. in \ italijanski barvni
kinemaskopAd film »Sedem iz¬
zivanj«; 8. in 9. angleški glasbe¬
ni kinemaskopski film »Ekspres
bongo«; 11. in 12. ljubezenska pri¬
povedka — kinemaskopski film
»Rdeča jadra«; 13. in 14. ameriški
kinemaskopski barvni vojni mor¬
nariški film »Oko za oko« (Izred¬
ni program);, 15. in 16. italijanski
film »Preiskovalni sodnik«; 18. in
19. francoski vohunski kinema¬
skopski film »Kdo ste vi, mr. Sor-
ge?«; 20. in 21. italijanski glasbe¬
ni VV film »Marina«; 22. in 23.
jugoslovanski zabavni film »Mo¬
ški«; 25. in 26. nemški revijski
kinemaskopski barvni film »Noč¬
na revija«; 29. in 30. slovenski
VV zabavni film »Naš avto«.
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Za h v oIa
Ob tragični prerani smrti

dragega moža in očeta

FRANCA CELINA

smo bili. deležni tolikega
sočustvovanja in pozorno¬
sti, da ne najdemo dovolj
lepih besed v

zahvalo
vsem, ki so nam na kakr¬
šenkoli način izrazili svoje
sočustvovanje, zlasti pa se
zahvaljujemo kolektivu

KIK, obratu Transport, ki
je priredil tako ganljivo
slovo in pevcem ter godbi
iz Ilirske Bistrice.
žalujoča žena in sinova

ROJSTVA: Ličan Miran, Vrbo¬
vo 66, Lovinčič Gabrijela, 11. Bi¬
strica, Nikole Tesle 4, Vičič Ani¬
ca, Zarečica 12, Rkman Miro, 11.
Bistrica, Gabrije 20, Kovačič El¬
vis, II. Bistrica, Rozmanova 13,
Pajk Mladen, II. Bistrica, Tomši¬
čeva 5, Dekleva Breda, II. Bistri¬
ca, Šercerjeva ulica; Dekleva Ire¬
na, 11. Bistrica, Prešernova 12,
Derenčin Emil, II. Bistrica, Alja¬
žev breg 8, Čeligoj Mojca, I. Bi¬
strica, Nikole Tesle 16, Čeligoj
Jožica, II. Bistrica, Gabrije 26,
Ujčič Jana, Mala Bukovica 39,
Štefančič Mirjam, Trpčane 16, Še-
stan Marija, Kuteževo 14, Božič
Branko, Sabonje 48, Hrvatin So¬
nja, Sabonje 22, Vičič Slava, Za-
jelšje 12; Janežič Aleksander, Do¬
brepolje 2, Jenko Bruno, Zareč-
je 20, Prelog Jože, Prem 4, Zorc
Ivan, Ostrožno brdo 6, Ludvik
Edi, Prem, 8, Kirn Lidija, Celje
14, Dekleva Mirjam, Dolnja Bit¬
nja 3, Gombač Joško, Gornja Bit¬
nja 1, Škrlj Leonida, Knežak 199,
Keš Vera, Knežak 22; Zorza
Franc, Koritnice 60, Maslo Ivan,
Bač 70, Lampe Zdenko, Bač 152,
Šlosar Patricija, Jelšane 74, Bre-
zič Igor, Jelšane 47, Čekada Ev¬
gen, Dolenje 22, Jedvaj Gordan,
II. Bistrica, Gubčeva 40.
POROKE: Bonefačič Svetozar,

pomorščak iz Baške 99 — Krk in
Vičič Danijela, gospodinja iz Ja¬
sena 34; Šlenc Anton, mizar iz
Ilirske Bistrice, Vilharjeva 7 in
štemberger Vida, uslužbenka iz
Jablanice 10.

* SMRTI: Prosen Ivan, vzdrže¬
van iz Kuteževega 66, star 59 let;
Valenčič Anton, kmetovalec iz
Mereč 12, star 94 let, Vičič Ivan,
vzdrževan iz Zarečice 24, star 78
let, Škraboj e Anton, kmetovalec
iz 11. Bsitrice, Jukičeva 23, star
81 let; Bme Helena, gospodinja
iz Podgraj 15, stara 78 let, Prelog
Ivan, kmetovalec iz Zarečja 1,
star 58 let; Božič Ivan, kmetova¬
lec iz Sabonj 38, star 60 let.

Glasilo SNEŽNIK izhaja enkrat
mesečno. Izdaja ga občinski od¬
bor SZDL Ilirska Bistrica — ure¬
juje uredniški odbor. Glavni in
odgovorni urednik Jože Keuc, čla¬
ni uredništva: Franc Munih, To¬
ne Gustinčič , Lado Škrlj, Iv. Šu¬
štar, Lavrenčič Mirka, Milko
Primc in Danilo Gerk. Tehnični
urednik: Janko Novak. Tisk: Ti¬
skarna ČZP »Kočevski tisk« —
Kočevje. Letna naročnina 240 di¬
narjev. Tekoči račun pri NB v
Ilirski Bistrici štev. 602-12-638-41.
Rokopisov in risb ne vračamo.


